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سرمقاله

شرایط رونق 
بازار مسکن

کاهش قیمت اوراق مسکن 
مــی تواند در فضــای بازار 
جنبه های مثبت ایجاد کند. 
هرچند این روند کاهشــی 
زودگذر است و نمی تواند آن تاثیری را که خریدار 
از آن انتظار دارد برآورده سازد. تنها راه نجات بازار 
مسکن از شرایط فعلی انبوه سازی و مشارکت بخش 
خصوصی در ساخت و ساز است. افزایش وام مسکن 
و کاهش هزینه اوراق مسکن راهکار موقتی است و 
نمی تواند مردم را خانه دار کند.  این بدان معناست 

که دولت باید به جای...

  حسن محتشم، کارشناس 
مسکن
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حمایت از ایجاد بازار 
برای دانش بنیان ها

استقبال بازار از ارزان شدن اوراق تسهیلات مسکن

هزینه  وام  مسکن  ارزا ن تر شد
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فروش  اقساطی خودرو  از  نیمه  دوم  سال
تولید  ۹  خودروی   جدید   در   سال   جاری

واردات   خودروی   کار کرده   در   دستور  کار   است

معاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رییس جمهــوری از ظرفیــت زیرســاختی برای 
جانمایی و احداث شــهرک مولد و دانش بنیان در 
حوزه کشاورزی بازدید کرد. روح الله دهقانی معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری، 
در بازدید میدانی و بررســی ظرفیــت های ایجاد 
شــهرک مولد و دانش بنیان در حوزه کشاورزی با 
اشــاره به حمایت از ایجاد بازار برای شــرکت های 
دانش بنیان و فناور به وســیله احداث شهرک های 
مولد و دانش بنیان گفت: رهبر معظم انقلاب همواره 
در فرمایشــات خود بر ایجاد بازار برای شرکت های 
دانش بنیان تاکید دارند. ما نیــز در معاونت علمی 
این راهبرد را ســرلوحه قرار داده ایم و در حوزه های 
اولویت دار و مهمی چون سلامت، امنیت غذا، انرژی، 
کشاورزی و سایر حوزه هایی که به اقتصاد دانش بنیان 
 گره خورده اند، به دنبال بســتر اتصال بازار واقعی 
به شرکت ها هستیم. دهقانی، شهرک های مولد و 
دانش بنیان را الگویی متناسب با رفع نیاز جامعه به 
کمک فناوری، نوآوری و مشارکت بخش خصوصی 
دانست و ادامه داد: قرار است این شهرک ها بر مبای 
اقتصاد مردمی و برخاسته از مردم راه اندازی شود و 
به بهره برداری برسند. برای شرکت های دانش بنیان 
و فناور، منتورها و مواد اولیه و نهاده و ســایر اجزای 
زیست بوم فناوری و نوآوری حوزه کشاورزی دیده 
شده است. وی افزود: در مجموع یک مدل کامل و 
اقتصادی که هدف آن، رفع نیازهای مردم باشد  در 
تمامی حوزه های اولویت دار باید  در کشــور ایجاد 
شود. باید شکل و شیوه درست اقتصاد دانش بنیان 
در قالب یک الگوی مناســب اجرایی شود تا بخش 
خصوصی و مردم به این عرصه ترغیب شوند. تلاش 
داریم تا این الگوسازی را صورت دهیم و این روند را 
پیاده و اجرایی سازی کنیم تا سایر مردم و بخش ها به 
فعالیت در این عرصه ترغیب شده و ورود پیدا کنند. 

گفتنی است حمایت از...

اجتماعی

معاون درمــان وزارت بهداشــت در نامه ای به 
معاونین درمان دانشــگاه های علوم پزشــکی 
سراسر کشور خواستار اقدامات کنترلی به منظور 
عدم رشد آماری سزارین های تقویمی در تاریخ 
۰۲/۰۲/۱۴۰۲ و اعمال مقــررات در برخورد با 

تخلفات احتمالی شد.
بنابر اعلام وزارت بهداشــت، در متن نامه دکتر 
سعید کریمی آمده است:» پیرو ابلاغ بخشنامه 
های قبلی در خصوص تاکید بر کنترل سزارین 
هــای غیراورژانــس تقویمی و مناســبتی در 
بیمارستان ها و اعمال مقررات با بیمارستان های 
متخلف و همچنین پزشــکان ترویــج کننده و 
دارای آمار بالای سزارین در ایام خاص تقویمی، 
به استحضار می رساند همچنان گزارش هایی از 
عدم کنترل موضوع و ادامه این روند در بعضی از 
بیمارستانها دریافت می گردد و حتی در شبکه 
های خبری صدا و سیما نیز بعنوان یک چالش به 

آن پرداخته می شود. 
با توجه به اینکه ادامه ایــن موضوع می تواند در 
زمینه تامین زایمان ایمن و حفظ سلامت مادر 
و نوزاد آســیب های جدی ایجاد کند و اختلال 
در گردش کار عادی بیمارســتان ها و اتاق های 
عمل و اشــغال غیر ضرور تخت هــای NICU و 
حتی تامین و توزیع خون و فرآورده های خونی )با 
استناد به اعلام سازمان انتقال خون( فراهم نماید، 

ضروری می باشد از هم اکنون با توجه به دریافت 
شواهدی از تعیین نوبت توسط متخصصین زنان 
و زایمان در بیمارستان های خصوصی و عمومی 
غیر دولتی بــرای تاریــخ ۰۲/۰۲/۰۲، اقدامات 
پیشگیرانه لازم در راســتای کنترل و نظارت بر 
افزایش نامتعارف سزارین های الکتیو غیر ضرور و 
فاقد اندیکاسیون از طریق ابلاغ این بخشنامه به 

کلیه بیمارستانهای تحت پوشش انجام پذیرد.
علاوه بر ابلاغ بخشــنامه و تاکید بــر اقدامات 
کنترلی توســط مســئولین فنی بیمارستانها، 
لازم است نســبت به انجام بازدیدهای نظارتی 
از بیمارستانهای با ســابقه آمار سزارین تقویمی 
بالا اقدام شــده و در صورت تایید آمار افزایشی 
سزارین های فاقد اندیکاســیون در تاریخ پیش 
رو )بویژه۰۲/۰۲/۱۴۰۲( با بیمارستان و پزشک 
مربوطه اعمال مقررات منطبق با مفاد بخشنامه 
های فوق الذکــر انجام و گــزارش اقدامات آن 
معاونت به مرکز نظارت و اعتبار بخشــی اعلام 

گردد. 
بدیهی اســت در صورتی کــه در ایــن زمینه 
بیمارستانی دارای سه نوبت تذکر ماده ۳۳ آیین 
نامه بیمارستان می باشد، می بایست مستندات 
آن را جهت اعمال کاهش درجه اعتباربخشــی 
به مرکز نظارت و اعتباربخشــی امور درمان این 

معاونت ارسال نمایند.«

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در جدیدترین نوشته خود 
در فضای مجازی رویکردهای اصلی شــورای فرهنگ 
عمومی کشور در سال جدید را در پنج حوزه خلاصه کرد. 
بر اساس گزارش وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، محمد 
مهدی اسماعیلی، در جدیدترین نوشته خود در فضای 
مجازی آورده است: »در اولین جلسه شورای فرهنگ 
عمومی در ســال جدید مقرر شد نگاه آسیب شناسانه 
رهبر فرزانه انقلاب در حوزه فرهنگ عمومی، در سال 
جدید مورد مداقه جــدی قرار گیــرد.  موضوعاتی از 
قبیل »فرهنگ کار و تولید«، »زیست عفیفانه«، »امید 

به آینده و اعتماد به نفس ملی«، »پرهیز از اســراف و 
تجمل« و »افزایش ســرانه تولیــد و مصرف فرهنگی 
بهینه« شاخص هایی هستند که به عنوان اولویت های 
کار دستگاه های فرهنگی در سال ۱۴۰۲ اعلام و تمام 
برنامه ریزی ها برای ارتقا ایــن پنج حوزه به کار گرفته 
خواهد شد. انشالله« گفتنی اســت، جلسات شورای 
فرهنگ عمومی کشور در دوره جدید بطور منظم هر 
دو هفته یک بار، سه شنبه ها به ریاست وزیر فرهنگ و 
 ارشاد اسلامی در سالن اجتماعات این وزارتخانه برگزار 

خواهد شد.

جکی چان با فیلم جدیدش برنده آخر هفته گیشه 
سینماهای چین شــد و »برادران سوپر ماریو«  را جا 
گذاشت. جکی چان پس از ۶۰ سال فعالیت در عرصه 
سینما، همچنان می تواند باکس آفیس را احیا کند. این 
اسطوره فیلم های اکشن در آخر هفته ای که گذشت با 
اکران فیلم جدیدش در چین، یک فصل موفقیت آمیز 
دیگر را به کتاب موفقیت هایش افزود. او با جدیدترین 
فیلم اکشن خود یعنی » Ride On« در رقابت با انیمه 
پرفروش ژاپنی »ســوزومی« و انیمیشن هالیوودی 
»برادران ســوپر ماریو« از یونیورسال پیکچرز برنده 

این رقابت شد.
چان در » Ride On« بــه کارگردانی لری یانگ و 
تهیه کنندگی علی بابا پیکچرز، در نقش یک بدلکار 
قدیمی بازی کرده که کلی بدهی بــالا آورده و حالا 
اسبش را که به عنوان وثیقه گذاشته بود، دارد از دست 
می دهد. این فیلم با فروش ۱۱.۷ میلیون دلار در ۳ 
روز آخر هفته افتتاحیــه اش در چین بالاتر از فروش 
۸ میلیون دلاری »سوزومی« و افتتاحیه کم فروغ ۶.۳ 

میلیون دلاری »برادران سوپر ماریو« جای گرفت.
فیلم جدید جکی چان به ســرعت و ظرف چند روز 
فروشش را در سطح جهان به ۳۰ میلیون دلار رسانده 
است. فیلمنامه این فیلم هم توسط لری یانگ نوشته 

شده و او که از طرفداران جکی چان است فیلمنامه 
را پس از تماشای یک مستند درباره بدل کاری های 
کونگ فو نوشت. جکی چان نســخه اول فیلمنامه 
را نپذیرفت و از او خواســت تا وقت بگــذارد و آن را 
بازنویسی کند و یانگ ظرف ۵ روز بازبینی کامل انجام 
داد و یک بار دیگر آن را برای چان فرستاد و با موافقت 
وی روبه روشد. فیلمبرداری این فیلم از پاییز ۲۰۲۱ 
آغاز شد و نوامبر ۲۰۲۲ به پایان رسید. در حالی که 
انیمیشن »برادران ســوپر ماریو« در تعطیلات آخر 
هفته طولانی عید پاک در آمریکا و جهان چند رکورد 
به ثبت رساند اما در چین از نظر تجاری ناامید شد. این 
در حالی است که امتیازی که در شبکه های اجتماعی 
چینی به دست آورده کاملا خوب بود و امتیاز ۹.۴ در 
»مائویان« و ۹.۵ در »تائو پیائوپیائو« کسب کرده است.
یونیورسال برای اکران این فیلم برنامه ریزی کرده بود 
و با اکران آن در روز چهارشنبه، ۵ آوریل که تعطیلات 
و جشنواره ملی چین بود قصد داشت شمار بیشتری را 
به سینماها بکشاند. در آمریکای شمالی »سوپر ماریو« 
در پنج روز آخر هفته ۲۰۴.۶ میلیون دلار فروش کرد. 
تا پیش از پاندمی کرونا، فیلم های هالیوود با تبلیغات 
وســیع معمولا در چین هم به همان انــدازه آمریکا 

فروش می کردند.

کوئنتین تارانتینو گفته اســت آخرین فیلمش با نام 
»منتقد سینما« مانند فیلم های قبلی اش انتقام جویانه 
نخواهد بود. تارانتینو که در حال برگزاری تور معرفی 
کتابش با عنوان »تعمق در سینما« است، در بارسلونای 
اسپانیا به معرفی کتابش می پردازد. در حالی که گفته 
شــده فیلم بعدی و آخرین فیلم او با عنوان »منتقد 
سینما« پاییز امسال فیلمبرداری می شود و داستان آن 
در لس آنجلس سال ۱۹۷۷ خواهد بود، روشن شده که 
شخصیت اصلی فیلم نه یک منتقد زن که یک منتقد 
مرد سینماست.تارانتینو منتقد مورد نظر را معرفی 
نکرده اما گفته است: بله او یک منتقد واقعی است اما 
شناخته شده نیست و داستان فیلم هم داستان انتقام 
نیست. تارانتینو زمانی با نام مستعار جیم شلدون در 

وب سایت نیوبورلی مطلب می نوشت. احتمال می رود 
منتقد مورد نظر تارانتینو ویلیام مارگولد باشد که در 
سال های پایانی زندگی اش وبلاگ خود را داشت و اشاره 
کرده بود تارانتینو از طرفداران پرشور نقدهای سینمایی 

وی است، خود وی اما از فیلم های تارانتینو متنفر بود.
ابتدا گفته شده بود شــخصیت اصلی این فیلم قرار 
است زن باشد و این احتمال داده شد که پائولین کیل، 
یکی از تاثیرگذارترین منتقدان سینما که سال ۲۰۰۱ 
درگذشت این شخصیت باشــد. کتاب غیرداستانی 
»تعمق در سینما« نوامبر )آبان( گذشته منتشر شد 
و تارانتینو برای معرفی آن تور خود را از ۵ شهر بزرگ 
آمریکا یعنی لس آنجلس، سانفرانسیسکو، پورتلند، 

آستین و نیویورک شروع کرد.

رئیس جمهور گفت: برخی تصور می کنند که تنها 
جلوه نهی از منکر مسئله کشف حجاب است در 
حالی که باید در جامعه نســبت به همه منکراتی 
که وجود دارد از جمله رشوه، دزدی، روابط ناسالم 
اداری و فســاد اقتصادی نیز حساس بود. آیت الله 
ســید ابراهیم رئیســی رئیس جمهور در مراسم 
احیای شب بیست و یکم ماه مبارک رمضان و در 
شب شهادت مولای متقیان حضرت امیرالمؤمنین 
علی)ع(، در جمع زائران حرم مطهر امام راحل با 
بیان اینکه خداوند لیلةالقدر را برای امت پیامبر قرار 
داد تا در یک شب ره ۱۰۰ساله و بلکه راه یک عمر 
را طی کند، گفت: خداوند لیلةالقدر را برای ســیر 
انسان سالک الی الله به سوی مقصد که مقام ربانی 

است، قرار داد.
رئیس جمهور با ابراز اینکه "همه ما تلاش می کنیم 
از میهمان خود به بهترین شکل پذیرایی کنیم"، 
افزود: وقتی میهمان بندگان خدا و میزبان خداوند 
کریم است، طبیعتاً با بهترین ها از میهمانان خود 
پذیرایی می کند و بهترینی که خداوند برای این 

پذیرایی دارد، مقام ربانی است.
رئیسی خاطرنشان کرد: خداوند با مقام ربانی اش 
از خلایق پذیرایی می کند و می خواهد بنده اش با 
قیام، صیام و قرآن در لیلةالقدر و ماه مبارک رمضان 
به مقام ربانی نائل شود تا جلوه رب در زمین شود و 

به جایگاه خلیفةاللهی برسد.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه خداوند با نزول قرآن 
بر قلب پیامبر، راه را برای هدایت مردم نشان داد، 
تصریح کرد: قرآن برای هدایــت همه مردم نازل 

شده اســت، اما همه مردم از این هدایت بهره مند 
نمی شوند. برخی از حق روی برمی گردانند و البته 
کســانی که توفیق بهره گرفتن از هدایت قرآن را 
می یابند، مؤمنین هستند. رئیس جمهور با تأکید 
بر اینکه شب لیلةالقدر شب بسیار باعظمتی است 
و باید نهایت بهره را از این فرصت برد و آن را درک 
کرد، خاطرنشان ساخت: این شب به قدری مهم 
است که محروم کسی است که این شب را درک 

نکرده و از آن محروم شود.
وی با بیان اینکه درک شب قدر مراحلی دارد، در 
توضیح این مراحل گفت: اولین قدم در درک شب 
قدر معرفت و شناخت حقیقت این شب است؛ باید 
از خداوند بخواهیم معرفت این شب را به ما عطا کند 
تا جزو مرحومین این شب باشیم و نه محرومین. 
رئیسی با تأکید به اینکه "برای درک لیلةالقدر باید 
صاحب آن را بشناسیم"، اضافه کرد: فرشتگانی که 
به فرموده قرآن امشب بر زمین نازل می شوند، در 
محضر مبارک مهدوی)عج( نزول می کنند و لذا باید 
مقام ایشان را بشناسیم. همچنین یکی از شروط 
درک شب قدر معرفت نسبت به حضرت فاطمه)ع( 
عنوان شده، چنانکه حق معرفت ایشان است و این 

معرفت را باید از خود ایشان درخواست کنیم.
رئیس جمهور گام دوم شناخت شب قدر را محبت 
و دلدادگی به خدا و اولیای الهی عنوان کرد و اظهار 
داشت: در این شب باید درک کنیم که رفیق شفیق 
و ماندگار ما خداوند است و دیگر افرادی که ادعای 
رفاقت می کنند، ممکن است ما را در عالم رها کنند 

و این فقط خداوند است که برای ما باقی می ماند.

رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور، خاورمیانه امروز 
را ضدصهیونیستی تر از هر زمان دیگری دانست و تصریح 
کرد: خانه سست صهیونیسم در مرداب خودساخته ظلم 
و فساد غرق خواهد شد. سردار غلامرضا جلالی رئیس 
سازمان پدافند غیرعامل کشور به مناسبت روز قدس 
در یادداشــتی خاورمیانه امروز را ضدصهیونیستی تر 
از هر زمان دیگری دانست و تصریح کرد: خانه سست 
صهیونیسم در مرداب خودســاخته ظلم و فساد غرق 
خواهد شد. متن این یادداشت به شرح ذیل است: روز 
جهانی قدس روزی است به بزرگی آرمان فلسطین و به 
بلندای ایستادگی مقاومت امت اسلامی دربرابر استکبار 
و صهیونیسم. روز جهانی قدس، روز یادآوری این نکته 
به جهان است که قدس شریف به دامان جهان اسلام باز 

خواهد گشت و این وعده قطعی است.
روز جهانــی قدس، روز رســاندن صــدای مظلومین 
فلسطینی و سایر ملت های ســتمدیده توسط آحاد 
جهان اســلام و آزادگان جهان به گوش جهان و نماد 
تحمیل اراده مسلمانان بر یک رژیم جعلی است. ابتکاری 
به ظاهر ساده، ولی هوشــمندانه از سوی امام خمینی 

رحمه الله علیه توانسته اســت قدرتمندتر از هر تقابل 
ســختی، پایه های رژیمی مجعول را که بر قدرت های 
بزرگ جهان استکبار تکیه کرده بود سست کرده و به 
لرزه درآورد. بدون شک سرانجام این روز، نابودی رژیم 
منحوس صهیونیستی خواهد بود. رژیمی که این روز ها 
به دلیل فساد و ظلم در مردابی خودساخته اسیر شده 
است و حتی ساکنین اراضی اشغالی نیز دیگر این رژیم 
را نمی خواهند. اما وظیفه ما در این میدان، جهاد تبیین 
است تا ابعاد گسترده نقض حقوق بشر، کشتار، جنایات، 
اقدامات نژادپرستانه، ظالمانه و سفاکانه رژیم کودک کش 
صهیونســتی و اشــغالگر قدس را به ویژه علیه زنان، 

کودکان و اسرای فلسطینی ... به گوش جهان برسانیم.
این روز قطعا فرصتی اســت برای محکومیت معامله 
قرن و طرح های شکست خورده خیانت به آرمان قدس 
شریف است. امروز جنوب غرب آسیا ضدصهیونیستی تر 
از همیشه تاریخ است. یاد و خاطره همه شهدای آزادی 
قدس به ویژه شــهید سپهبد حاج قاســم سلیمانی، 
 شهید ســیدعباس موســوی و شــهید عماد مغنیه 

را گرامی میداریم.

وزیر بهداشــت با تاکیــد بر اینکه امــروز همه 
بیماری ها در داخل کشــور درمان می شــود، 
تصریح کــرد: با کمک دانشــمندان ســلامت 
توانستیم نیروی انســانی قدرتمندی را تربیت 
کنیم؛ به طوری که اکنون بسیاری از کشورهای 
 منطقه از ما در امر بهداشــت و سلامت استمداد

 می جویند.
بهرام عین اللهی وزیر بهداشــت درمان، آموزش 
پزشکی در نشست هم اندیشی روسای بیمارستان 
 های استان تهران با اشــاره به شعار سال مبنی 
بر مهار تــورم و رشــد تولید اظهار داشــت: با 
تلاش هایی که در طول  ۴۴ سال پس از پیروزی 
انقلاب اسلامی صورت گرفته اســت،   امروز از 
قوی ترین نظام ســلامت منطقه برخورداریم به 
گونه ای که شاخص های ســلامت در جمهوری 
اسلامی با فاصله بسیار زیاد نسبت به دیگر کشور 

های منطقه در جایگاه برتر قرار دارد.  
عین اللهی با تاکید بر اینکه امروز همه بیماری ها 
در داخل کشور درمان می شــود، تصریح کرد: 
با کمک دانشمندان ســلامت توانستیم نیروی 
انسانی قدرتمندی را تربیت کنیم؛ به طوری که 
اکنون بسیاری از کشورهای منطقه از ما در امر 
بهداشت و سلامت اســتمداد می جویند.  بنابر 

اعلام وزارت بهداشت، وی با اشــاره به خدمت 
رسانی تؤام با ایثار و مجاهدت مراکز درمانی در 
نخسین روزهای شــیوع و گسترش همه گیری 
کرونا، گفت: رشــادت ها و فــداکاری های کادر 
ســلامت در مراکز درمانی در تاریخ ثبت شد و 
به رغم اینکه رســیدگی به بیماران کرونایی در 
برخی کشورهای اروپایی جنجال هایی را پدید 
آورد، در ایران اســلامی هیچ بیمار کرونایی بر 
روی زمین نماند و به سرعت به وضعیت بیماران 

رسیدگی شد.
عین اللهــی با بیــان اینکــه مراکــز درمانی ما 
پاسخگوی نیاز جامعه است، گفت: دانشگاه های 
علوم پزشــکی و بیمارســتان های ما در زمینه 
گردشگری ســلامت  گام های بلندی برداشته 
اند. وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی 
همچنین از تسهیل صدور مجوز برای تولیدات 
حوزه ســلامت خبر داد. عین اللهی در بخشی 
دیگر از ســخنان خود بر ضرورت ارتقای بیشتر 
کیفیت خدمات در مراکز درمانی تاکید کرد. وی 
همچنین بر تامین حقوق بیماران، رعایت اخلاق 
پزشکی در تعامل با بیمار، ارتقای کیفیت خدمات 
درمانی و توجه به پیوســت فرهنگی سلامت در 

بیمارستان ها تاکید کرد.

رئیسی: نهی از منکر فقط مسئله حجاب نیستاولتیماتوم به بیمارستان ها برای سزارین  تقویمی 

خاورمیانه امروز ضدصهیونیستی تر از هر روزی است

درمان تمام بیماری ها در داخل کشور

سياسیفرهنگی 

۵ کار مهم دستگاه های فرهنگی در سال جدید

جکی چان گیشه های چین را گرفت

آخرین فیلم تارانتینو انتقام جویانه نخواهد بود



اقتصاد2
ایران

تحقق وام ۴ درصد برای عشایر 
استان تهران

مدیر امور عشــایر استان تهران با اشــاره به خرید 
نهاده های دامــی با قیمتی پایین تــر از بازار برای 
عشایر اســتان تهران از تحقق ۱۰۰ میلیارد تومان 
وام ۴ درصد برای عشــایر اســتان تهران در قالب 
تبصره ۱۶ قانون بودجه در طول سال ۱۴۰۱ خبر 
داد. فرشــید ذبیحی درباره اقدامات مدیریت امور 
عشایر استان تهران همزمان با آغاز کوچ بهاره عشایر 
استان تهران گفت: از اواسط فروردین ماه کوچ عشایر 
استان تهران آغاز می شود و حدود یک هزارو ۸۰۰ 
خانوار از جنوب شرقی استان تهران به سمت مناطق 
ییلاقی حرکت می کنند و ظرف حدود یک ماه و نیم 
خود را به این مناطق در دشت لار می رسانند. وی 
افزود: در تمام طول مسیر کوچ، به عنوان امور عشایر 
اســتان تهران هماهنگی لازم برای تردد عشایر و 
دام از معابر و جاده های برون شهری، ارائه خدمات 
بهداشتی به عشایر، واکسیناسیون و سایر خدمات 
دامپزشکی، تأمین آب شــرب بهداشتی، مرمت و 
بازگشایی مسیرهای عشایری را فراهم می کنیم تا به 
مناطق ییلاقی برسند. در فصل کوچ یک هزارو ۴۰۰ 
خانوار از عشایر استان تهران هستند و مابقی نیز از 
سایر استانها به مناطق ییلاقی استان تهران می آیند. 
ییلاق از ۱۵ خردادماه تا اواخر شهریورماه ادامه دارد و 

در این ایام عشایر در این مناطق حضور دارند.
ذبیحی ادامه داد: در حقیقت در سال جاری حدود 
۴۰۰ خانوار عشایر مهمان از استان  های قم، البرز، 
مرکزی و سمنان در مناطق ییلاقی شهرستان های 
فیروزکوه، دماوند و شمیرانات مستقر خواهند شد و 
هماهنگی خوبی با استانداری و سایر دستگاه های 
مرتبط صورت گرفته تا خدمات رسانی مناسبی به 
عشایر داشته باشیم. مدیر امور عشایر استان تهران 
در بخش دیگری از صحبت هــای خود به برگزاری 
همایش ایلات و عشایر در میدان آزادی در ایام نوروز 
اشاره کرد و افزود: امیدواریم در سال آینده بتوانیم 
این همایش را در سطحی گسترده تر در تهران برگزار 
کنیم. امسال در ایام نوروز باتوجه به برنامه ریزی برای 
سفرهای نوروزی در سطح دولت و ستاد سفرهای 
نوروزی امور عشایر استان تهران نیز به عنوان یکی از 

اعضای این ستاد اقدامات خوبی را انجام داد.
وی ادامه داد: در ورودی و خروجی های شهر تهران 
و ۱۲ نقطه از چادرهای عشایری بهره گرفته شد تا 
مسافرانی که قصد ورود به شهر دارند علاوه بر ایجاد 
شناخت از عشایر، امکان استراحت آنها هم فراهم 
شود. همچنین شهروندان می توانستند از تولیدات 
و دستاوردهای حوزه عشایری استفاده کنند و به 
این ترتیب آشنایی با فرهنگ و زندگی عشایری 
نیز محقق شد. وی در تشریح تسهیلاتی که برای 
عشایر اســتان تهران در نظر گرفته شده است، 
گفت: در سال گذشته با حذف ارز ترجیحی قیمت 
نهاده های دامی بسیار بالا رفت و مشکلاتی را برای 
عشایر ایجاد کرد؛ اما توانستیم تعهدی به این قشر 
از جامعه بدهیم و در نهایت نهاده را با قیمتی پایین 
تر به دست آنها برسانیم. همچنین در قالب تبصره 
۱۶ قانون بودجه حــدود ۱۰۰ میلیارد تومان وام 

۴ درصد برای عشایر در سال گذشته محقق شد.

افزایش ۵۰ درصدی فوق العاده 
ویژه مشاغل اختصاصی

ســاماندهی نظام پرداخت دستگاه های مشمول 
مقررات خــاص ۲۲ فروردین ماه در نخســتین 
جلسه شورای حقوق و دستمزد سازمان اداری و 
استخدامی کشور مورد بحث و بررسی قرار گرفت.

میثم لطیفی معاون رئیس جمهور در نخستین جلسه 
شورای حقوق و دستمزد در سال جاری خاطرنشان 
کرد: »پس از بررسی هایی که در این نشست صورت 
گرفت، به نوعی نقشه راه چگونگی انجام ساماندهی 
نظام پرداخت دستگاه های مستثنی شده از قانون 
مدیریت خدمات کشوری تعیین شد.« وی افزود: 
»سناریوهای مختلفی مطرح شد و کلیاتی از آن به 
دست آمد و در جلســه بعدی تصمیم گیری  نهایی 
انجام می شــود و پس از آن به دستگاه های مربوطه 
ابلاغ خواهد شد.« رئیس سازمان اداری و استخدامی 
کشور در خصوص پرداخت های کارکنان شرکت های 
دولتی گفت: »ضوابط در این خصوص تعیین شده 
است که چگونگی انجام آن نیز پس از تکمیل سناریو 

اعلام می شود.«
ســازمان اداری و استخدامی کشــور، اسفندماه 
گذشــته فوق العاده ویژه های مشاغل عمومی و 
اختصاصی دستگاه ها را به تصویب هیئت وزیران 
رساند و به دستگاه ها ابلاغ کرد. بنا براین گزارش، 
میزان فوق العاده ویژه مشاغل عمومی 3۵ درصد 
و میزان فوق العاده ویژه مشــاغل اختصاصی ۵۰ 
درصد تعیین شد و این نخستین بار بود که مشاغل 
اختصاصی دستگاه های اجرایی کشور ۱۵ درصد 

افزایش فوق العاده ویژه داشتند.

اخبار

وزیر صمت، قیمت های بالا 
در بازار آزاد خودرو را کاذب 
توصیف کــرد و گفت: دو 
دلیل کاذب بودن قیمت ها، 
یکی تقاضای کاذب بخاطر 
تبدیل شدن خودرو به کالای سرمایه ای و همچنین 
مافیایی است که نمی خواهد قیمت ها بشکند. سید 
رضا فاطمی امین در یک گفت وگــوی تلویزیونی 
اظهار کرد: علت اینکه رشد تولید در زندگی مردم 
احساس نمیشــود، نقص در تولید و راهکار آن هم 
تولید اســت. در دهه ۹۰ متوســط رشد اقتصادی 

کشور یک درصد بوده است.
بنابراین سرانه درآمد واقعی زیاد نشده است. نکته دوم 
تورم بالا است که باعث کاهش قدرت خرید شده است. 
در این شرایط باید بر تولید تمرکز کرد. بنابراین اینکه 
مردم حس می کنند معیشت شان ضعیف شده درست 
است و با آمار تناقض ندارد. اما راهکار آن تولید است . 
وی در پاسخ به سوالی درباره افزایش افسارگسیخته 
قیمت خودرو در پایان سال قبل نیز گفت: در سال های 
اخیر تولید، زیر یک میلیون دستگاه بوده و بخشی از 

آن هم ناقص بوده است. 
بنابراین تقاضای انباشه وجود داشته است. پس یک 
مشکل کمبود عرضه بوده و دو مسئله همزمان هم 
وجود دارد که با افزایش عرضه و مالیات بر عایدی 
سرمایه حل می شود. وقتی شکاف بین عرضه و تقاضا 
زیاد می شود، خودرو خاصیت کالای سرمایه ای پیدا 
می کند و باعث ایجاد تقاضای کاذب می شود. بحث 

مافیا هم در بازار هم مطرح است. 
به گفته این مقام مســئول، بعضی از خودروسازان 
به ویژه مونتاژ کارها به التهاب بازار دامن می زنند. 
مثلا برخی، قسمتی از قیمت خود را به شکل سکه 
دریافت می کردند یا برای ثبــت نام در فرصت کم 
مبلغ بالا می خواســتند که امکان پذیر نبود. پس 

عدم شفافیت و کمبود عرضه وجود داشت. فاطمی 
امین در ادامه با بیان اینکه در سال جاری برنامه تولید 
خودروسازان دو میلیون دستگاه و پیش بینی تولید 
۱.۷ میلیون دستگاه است واردات هم در حال انجام 
است، گفت: واردات خودروی کارکرده هم در دستور 
کار اســت که در کنار افزایش تولید میتواند به بازار 
کمک کند. وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه 
قیمت ها در بازار کاذب است، تصریح کرد: الآن قیمت 
کارخانه خودروی شاهین زیر ۴۰۰ میلیون و در بازار 
۷۰۰ میلیون تومان اســت. این در حالی است که به 
دلیل رشد تولید این خودرو نسبت به سال قبل، دلیلی 

برای این افزایش قیمت وجود ندارد.
به گفته وی، بخشی از این وضعیت خودرو مربوط 
به مافیاســت.  دو علــت این قیمت هــای کاذب، 
تقاضای کاذب بخاطر تبدیل شــدن خــودرو به 
یک کالای ســرمایه ای و همچنین مافیا است که 
نمی خواهد قیمت بشــکند، چون از این وضعیت 

نفع می برد. بنابراین قیمت سازی صورت می گیرد 
 که راه حل این معضل، افزایــش تولید و تمرکز بر 

واردات است.
فاطمی امین در پاسخ به اینکه چقدر زمان می برد تا 
قیمت بازار به کارخانه نزدیک شود، گفت: امیدواریم 
امسال این موضوع حل شــود. برآورد ما این است 
با افزایش تولید و واردات تا اواســط امســال برای 
بســیاری از خودروها و تا پایان ســال برای همه 

خودروها این مشکلات را نداشته باشیم. 
وی همچنین با بیان اینکه در حال حاضر ســاز و 
کار نوبت دهی جایگزین قرعه کشــی شده، گفت: 
اطمینان می دهیم به همه کســانی کــه ثبت نام 
می کنند، خودرو می رســد. قبلا چند میلیون نفر 
شــرکت می کردند، ولی ۲۰ هزار خــودرو عرضه 
می شد. اما از پارســال نوبت دهی جایگزین قرعه 
کشی شد و از هفته آینده تحویل خودروها شروع 
می شود. در اردیبهشت هم یک دوره دیگر ثبت نام 

خواهد شد. فاطمی امین در پاسخ به اینکه خودروها 
در این روش چــه زمانی تحویل می شــود، گفت: 
برخی زودتر برخی دیرتر. وی همچنین از احتمال 
راه اندازی فروش قسطی و لیزینگی خودرو از میانه 

امسال خبر داد.
فاطمی امین در ادامه در پاســخ به ســوالی درباره 
صاحبان حساب های وکالتی که هنوز موفق به پس 
گرفتن پول خود نشــدند، گفت: بعضــی از بانک ها 
علارغم انصراف مشتریان، پول آن ها را پس نمی دادند. 
اما با بانک مرکزی مکاتباتی انجام شده که این بانک ها 
اجازه نداشته باشند در دوره های بعد شرکت کنند. 
برای خودروهای وارداتی، هنوز افرادی نتوانســتند 
پول خود را پس بگیرند کــه از بانک مرکزی در حال 
پیگیری هستیم و امیدواریم بانک ها مشتری مداری 
کنند. وی افزود: همچنین هفته آینده دعوتنامه برای 
ثبت نام کنندگان خودروهای داخل ارسال می شود. 
کسانی که نوبتشــان تا پایان تابستان است، قرارداد 
می بندند و کسانی که مهر به بعد نوبت دارند، می توانند 
 پول خــود را از بلوکه خــارج کنند، اما نوبت شــان 

حفظ می شود.
این مقام مسئول با بیان اینکه صنعت خودرو یک 
صنعت بیمار تحت درمان است، گفت: من به عنوان 
وزیر اولین منتقد خودروســازان هســتم، اما این 
صنعت رو به بهبود اســت .  امســال حساست های 
خاصی روی کیفیــت، خدمات پــس از فروش و 

رضایت مشتری اعمال می شود.
وزیر صمت همچنین از تولید ۹ خودروی جدید در 
سال جاری خبر داد و گفت: تاکنون 3۰ شرکت برای 
واردات اقدام کردند و ۱۰۰ هزار خودرو ثبت سفارش 
شده اســت. بعضی از این شرکت ها شبکه خدمات 
پس از فروش ندارند که مقرر شده با شرکت هایی 
که خدمــات دارد قرارداد ببندند. بر اســاس آیین 
نامه واردات خودرو یکی از شروط واردات در آیین 
نامه این است که خودرو باید شبکه خدمات پس از 

فروش داشته باشد.

واردات خودروی کارکرده در دستور کار است

تولید ۹ خودروی جدید در سال جاری 
فروش اقساطی خودرو از نیمه دوم سال

وصول ۴۷۰ هزار میلیارد تومان 
درآمد مالیاتی

رییس گروه برنامه ریزی و آمارهای ســازمان 
مالیاتی کشــور از وصول ۴۷۰ هزار میلیارد 
تومان درآمدهای مالیاتی در سال گذشته خبر 
داد و گفت: این آمار نسبت به مدت مشابه سال 
۱۴۰۰، ۵۴ درصد رشد یافته است. »مجتبی 
امیری« اظهار داشــت: در سال گذشته ۴۷۰ 
هزار و ۲۱۴ میلیارد تومان درآمد مالیاتی در 
منابع مالیات های مستقیم، کالاها و خدمات 
وصول شده که این رقم تحقق ۱۰3 درصدی 
نســبت به رقم مصوب قانون بودجه داشــته 

است.
وی افــزود: از مجموع وصولــی درآمدهای 
مالیاتــی، بیش از ۲۹3 هــزار میلیارد تومان 
مربوط به مالیات های مســتقیم با ۷۰ درصد 
تحقق نسبت به بودجه و 3۶ درصد رشد نسبت 

به مدت مشابه سال گذشته بوده است. 
رییس گروه برنامه ریزی و آمارهای ســازمان 
مالیاتی با بیان اینکه مالیات های مســتقیم 
شــامل مالیات بر اشــخاص حقوقی، مالیات 
 بر درآمد و مالیات بر ثروت می شــود، گفت: 
همچنین مالیات اشخاص حقوقی در همین 
مدت ۱۸۹ هزار میلیارد تومان است که نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته رشد ۶۲ درصدی 

را نشان می دهد.
امیری اضافه کرد: ۸۴ هزار میلیارد تومان سهم 
مالیات بر درآمدها وصول شد که این مالیات ها 
شامل مالیات حقوق کارکنان بخش عمومی 
و خصوصی، مالیات مشــاغل، مســتغلات، 
متفرقه درآمد، درآمدهای حاصل از رسیدگی 
پرونده هــای مالیاتی مراکــز درمانی مربوط 
به عملکرد ســال های ۱3۹۸ تا ۱۴۰۰ است. 
وی با بیــان اینکه مالیات بر ثــروت ۱۹ هزار 
میلیارد تومان وصول شد که این رقم نسبت 
به مدت مشابه ســال گذشــته که ۱۴ هزار 
 میلیارد تومان بوده اســت، رشد 3۶ درصدی 

را نشان می دهد.
رییس گروه برنامه ریزی و آمارهای ســازمان 
مالیاتی کشــور ادامه داد: ۱۷۶ هزار میلیارد 
تومان مربــوط به وصولی مالیــات در بخش 
کالاها و خدمات با ۸۴ درصد تحقق نسبت به 
بودجه و ۵۱ درصد رشد نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته اســت. به گفته امیری، در سال 
گذشته حدود ۱۱۰ هزار میلیارد تومان عوارض 
به حساب شهرداری ها و دهیاری ها واریز شده 
که نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد ۱۷۰ 

درصدی داشته است.

صادرات ۵۵ هزار تن تخم مرغ 
به ارزش ۱۰۰ میلیون دلار 

رییس هیــات مدیــره اتحادیه سراســری 
مرغداران تخم گذار میهن با بیــان اینکه در 
ســه ماه اخیر تخم مرغ زیــر قیمت مصوب 
عرضه شد، گفت: در سال گذشته ۵۵ هزار تن 
تخم مرغ به ارزش ۱۰۰ میلیون دلار صادر شده 
است. »حمیدرضا کاشــانی« درباره وضعیت 
بازار تخم مرغ و شرایط تولیدکنندگان، افزود: 
طی دو تا ســه ماه اخیر تخم مرغ زیر قیمت 
مصوب سال گذشته با قیمت ۲۸ تا 3۴ هزار 
تومــان درب واحدهای تولیــدی به فروش 

می رسد.
رییس هیــات مدیــره اتحادیه سراســری 
مرغداران تخم گذار میهن اظهار داشت: طبق 
قول دولت قرار شــده که قیمت های جدید با 
مولفه های جدید تولید بعد از عید فطر امسال 

اعلام شود.
وی با بیان اینکــه تولیدکنندگان این صنعت 
در تامین نهاده ها بــا قیمت های بالا کماکان 
مشــکل دارند، تصریح کرد: واردکنندگان به 
بهانه نوسان نرخ ارز پول بیشتری از مرغداران 
برای تامیــن نهاده ها دریافــت می کنند که 
این امر مشکل ســاز اســت که تاوان ان آن را 

تولیدکنندگان و مصرف کنندگان می دهند.
کاشانی گفت: تولیدکنندگان ما با ضرر تولید 
می کنند و در سال ۱۴۰۱ این صنعت بیش از 
۱۵ هزار میلیارد تومــان ضرر داده اند. رییس 
هیات مدیــره اتحادیه سراســری مرغداران 
تخم گــذار اضافه کرد: اکنــون قیمت جدید 
تولید تخم مرغ بالای ۵۰ هــزار تومان درب 
واحدهای تولیدی و نرخ برای مصرف کنندگان 
کیلویی ۶۰ هزار تومان اســت کــه به وزارت 

جهاد کشاورزی پیشنهاد شده است.
اکنون قیمت هر شــانه تخم مرغ 3۰ تایی در 
بازار بیــن ۹۵ تا ۱۱۰ هزار تومان به دســت 

مصرف کنندگان می رسد.
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مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآرده های نفتی از 
افزایش ۹ درصدی مصرف بنزین از ابتدای ســال 
۱۴۰۲ خبــر داد و گفت: عرضــه نظام مند بنزین 
نیازمند اســتفاده مردم از کارت سوخت شخصی 
است. علی اکبر نژادعلی گفت: از ابتدای فرودین ماه تا 
۱۹ فروردین ماه، به طور میانگین ۱۱۱ میلیون و 3۰۰ 
هزار لیتر بنزین در سراسر کشور مصرف شده است 
که این عدد نسبت به مدت مشابه پارسال )یکم تا 
نوزدهم فروردین ماه ۱۴۰۱( با ثبت میانگین مصرف 
روزانه ۱۰۲ میلیون لیتر بنزیــن، ۹ درصد افزایش 

مصرف را نشان می دهد.
وی افزود: روز شنبه )نوزدهم فروردین ماه( نزدیک به 
۱۰۸ میلیون و 3۰۰ هزار لیتر بنزین در کشور توزیع 
شده که با توجه به ذخیره سازی های مناسب انبارهای 
نفت قابل تأمین است و تولیدات پالایشی نیز مقدار 
مصرف را هم پوشانی می کند، اما با وجود هم ترازی 
بین تولید و مصرف، این مقــدار مصرف قابل تأمل 
و نیازمند این اســت که با توجه به افزایش بی رویه 
مصرف، مردم همراهی بیشتری در صرفه جویی و 

مدیریت مصرف داشته باشند.
مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
تأکید کرد: یکی از بزرگ ترین افتخارات صنعت نفت 
این بود که با راه اندازی پالایشگاه ستاره خلیج فارس 
تبدیل به صادرکننده بنزین شدیم، اما تولید هر روزه 

خودروهای نو، افزایش ســن خودروهای موجود و 
خارج نشدن خودروهای فرسوده از تردد جاده ای، 

سبب افزایش بی رویه مصرف سوخت شده است.
نژادعلی با اشاره به برنامه ریزی های گسترده برای 
توزیع مطلوب ســوخت  در ایام نوروز امسال گفت: 
از ۲۰ اســفندماه ۱۴۰۱ با تشکیل ســتادی ویژه، 
اقدام هایی نظیر ظرفیت ســازی مناسب انبارهای 
نفت، اعزام گروه های مختلف نظارتی و پایشــی به 
جایگاه های سوخت و انجام آموزش های لازم برای 
رفع چالش ها، پایش موجودی مناطق و اطلاع رسانی 
به مناطق برای تأمین و ارســال به موقع سوخت به 
مجاری عرضه صورت پذیرفت که خوشبختانه هیچ 

جایگاهی در این ایام با کمبود سوخت روبه رو نبود.
وی با اشاره به ثبت رکورد بی سابقه مصرف سوخت 
در تاریخ توزیع فرآورده کشور در روز ۲۹ اسفندماه 
با ثبت عدد ۱۴۴ میلیون و 3۰۰ هزار لیتر بیان کرد: 
توزیع بنزین در روز ۲۹ اســفندماه سال ۱۴۰۱ در 
مقایسه با مدت مشابه پارسال )۲۹ اسفندماه ۱۴۰۰( 

افزایش ۲۷ درصدی نشان می دهد.
مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
با اشاره به اینکه در بعضی از شهرستان ها، مصرف 
روزانه بنزین کشور بیش از پیش بینی های انجام شده 
رشد داشت، گفت: مصرف بنزین نوروزی، در بعضی 
از اســتان ها برای نمونه در استان فارس، نسبت به 

مقدار مصرف در حالت عادی، در ایام نوروز تا دو برابر 
افزایش داشت و در برخی از روزها تا ۱۰ میلیون لیتر 

در روز هم رسیده بود. 
نژادعلی با اشاره به اینکه از نظر حجم توزیع مناطق 
تهران، اصفهان، مشــهد و کلانشــهرها رکورددار 
هستند، افزود: رشد دائمی مقدار مصرف با توجه به 
افزایش روزافزون خودروها و افزایش عمر خودروها 
و نزدیک شدن به ایام تابســتان پیش رو نیازمند 

مدیریت ویژه است.
وی با اشــاره به ملــزم شــدن وزارت نفت جهت 
ســاماندهی کارت های آزاد جایــگاه داران تا پایان 
نیمه نخست امسال در قانون بودجه ۱۴۰۲ گفت: 
با جمع آوری کارت های سوخت آزاد جایگاه داران، 
تغییری در مقدار ســهمیه و روند عرضه بنزین به 
مردم اتفاق نخواهد افتاد، بلکه به همان مقداری که 
افراد با استفاده از کارت سوخت آزاد، سوختگیری 
می کردند، می توانند از طریق کارت سوخت شخصی 

خود سوختگیری کنند.
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی با 
تأکید بر اینکه تمامی درخواست های صدور کارت 
سوخت المثنی مربوط به پارسال تحویل و بررسی 
درخواســت های تازه نیز روزآمد شده است، گفت: 
لازم است هموطنان عزیز به منظور بهبود نظام توزیع 
سوخت در کشور، برای سوختگیری در جایگاه های 

عرضه سوخت، تنها از کارت سوخت شخصی خود 
استفاده کنند.

نژادعلی با تأکید بر لزوم مراقبت از کارت هوشمند 
سوخت شخصی با توجه به هزینه های تولید و صدور 
کارت ها و واردات تراشه مربوط به این کارت ها گفت: 
ســهمیه قیمت اول و دوم )آزاد( به مقدار کافی در 
کارت های سوخت شخصی ماهانه شارژ می شود و 
امیدواریم فرهنگ استفاده از کارت سوخت شخصی 

شکل بگیرد.
وی اظهار کرد: اســتفاده از کارت سوخت شخصی 
افزون بــر بهینه ســازی فرآیندهــای عرضه، به 
جمــع آوری اطلاعات دقیق از مقدار نیــاز روزانه و 
ماهانه هموطنان و رقم مصرف گروه های متفاوت 
خودرو منجر می شود و از این طریق مدیریت توزیع 

و تحویل سوخت تسهیل خواهد شد.
مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
تصریح کرد: کارت سوخت اضطراری همچنان در 
جایگاه ها موجود خواهد بود و در صورتی که سهمیه 
نخست و دوم فردی در موارد استثنا پایان یافته باشد، 
یا مالک در مواردی کارت خود را فراموش کرده باشد، 
می تواند از کارت هوشمند سوخت اضطراری استفاده 
کند، اما این موضوع ضروری است که همه مردم به 
سمت استفاده از کارت سوخت هوشمند شخصی 

حرکت کنند.

عضو کمیســیون اقتصــادی مجلس 
گفت: دولــت باید عزم جــدی برای 
حمایت از بازار ســرمایه در سال رشد 
تولیــد و مهار تورم داشــته باشــد تا 
سرمایه های سرگردان به جای هدایت 
به سمت بازارهای غیرمولد راهی بازار 
ســرمایه و فعالیت های مولد و شفاف 

شود.
»محمد صفایــی« در مورد نقش بازار 
سرمایه در تحقق شعار سال اعلام کرد: 
در سال رشد تولید و مهار تورم، بیش 
از گذشته به ظرفیت های شفاف برای 
مبادلات کالایی کشور نیاز داریم تا روند 
تامین مواد اولیه تولید به شــکل روان 
انجام شــود که در این زمینه سازوکار 
بورس کالا موثرتر از گذشــته در رشد 

تولید نقش آفرینی می کند.
وی با تاکید بر لزوم ارتقای شــفافیت 
در فعالیت های اقتصــادی افزود: اگر 
همه زیرمجموعه های نهادهای بزرگی 
همچون سازمان تامین اجتماعی که 
تحــت مدیریت وزارت تعــاون، کار و 
رفاه اجتماعی هستند، وارد بازار سهام 
شوند و در ادامه، محصولات تولیدی آن 

شرکت ها در بورس کالا عرضه و معامله 
شود، شــاهد یکپارچگی در معاملات 
و رونــق بورس ها خواهیم بــود که به 
دنبال آن، بخشی از منابع جامعه برای 
سرمایه گذاری های جدید آزاد می شود.

صفایی با اشاره به نقش بورس کالا در 
رشــد تولید گفت: جهت گیری های 
دولت در زمینه تقویت بورس کالا در 
اقتصاد کشور بسیار مهم است و این امر 
به روان سازی مبادلات کالایی کشور 

کمک می کند.
عضو کمیســیون اقتصــادی مجلس 
خاطرنشــان کرد: ســازوکار شفاف، 
رقابتی و منحصربه فرد بورس کالا طی 
سال های گذشــته باعث شده تا علاوه 
بر تامین مواد اولیــه در زنجیره تولید، 
ســرمایه گذاری ها نیز در بخش های 
تولیدی تقویت شود؛ چراکه مبادلات 
مســتمر کالاها در فضایــی رقابتی و 
شــفاف، چشم انداز مناســبی را برای 
فعالان اقتصــادی فراهــم آورده که 
امکان تامین پایدار کالا از این مســیر 
و برنامه ریزی جهت پروژه های جدید 

تولیدی مهیاست.

اتحادیه های تولید کننــدگان مرغ از برنامــه افزایش تولید در 
ماه های آینده با رفع موانع تأمین نهاده خبر داده اند، از ســوی 
دیگر دولت مجوز واردات ۵۰ هزار تن مرغ صادر کرده است، این 
دو عامل موجب کاهش قیمت مرغ خواهد شد.برخی مسئولان 
می گویند که قیمت مرغ در روزهای آینده متعادل شده و کاهش 
خواهد یافت و دلیل آن را افزایش جوجه ریزی در ماه فروردین 
عنوان می کنند که تاثیر آن روی بازار از ماه اردیبهشت ملموس تر 

خواهد بود.
همچنین دولت برنامه ریزی کرد مرغ گرم وارد کند که بخشی 
از آن وارد شده و قســمتی هم در راه واردات است و این قیمت 
مــرغ را کاهش می دهد.قیمت مــرغ در بازار هفتــه جاری به 
بیش از ۸۰ هزار تومان رســید که این رقم ۱۷ هزار تومان بیش 
از نرخ مصــوب بازار بود، فعــالان این صنف اعــلام می کردند 
که کاهش جوجه ریزی در ماه اســفند به دلیل مشــکلات حل 
نشــده ای که تولید کنندگان مرغ داشــتند، عامل این کاهش 
تولید و گرانی در بازار شــده اســت به نحوی که وزارت جهاد 
 کشــاورزی مجبور بود مجــوز واردات ۵۰ هزار تــن مرغ گرم 

را صادر کند.
رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی در این باره می گوید: 
جوجه ریزی در ماه فروردین افزایش یافته و در ماه های بعدی 
هم افزایش بیشتری می یابد و بازار را متعادل می کند.به گفته 
یوسفی  برآورد ها حاکی از آن است که جوجه ریزی فروردین به 
۹۵ میلیون قطعه برسد که این میزان کمتر از نیاز داخل است، اما 
پیش بینی می شود که جوجه ریزی در ماه های آتی متعادل شود.

 از ســوی دیگر دبیر انجمن صنفــی تولید کننــدگان جوجه 
یــک روزه، از برطــرف شــدن مشــکل نهــاده دامــداران 
خبــر داده و گفتــه اســت کهاین موجب  شــده مرغــداران 
جوجه ریــزی خــود را افزایش دهنــد و انتظار مــی رود که 
 تولید در ماه های آتی رشــد بیشــتری یابد و قیمــت در بازار

 کاهش یابد.
به گفته محمدرضا صدیق پــور، اکنون میزان جوجه ریزی بین 
۱۰۰ تا ۱۱۰ میلیون قطعه انجام می شود، با توجه به حل مشکل 
نهاده های طیور و روال عادی روند تولید در فروردین، به زودی 
بازار این محصول به شــرایط عادی باز می گردد.ظرفیت تولید 
مرغ در کشور ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار تن است که ما را در جایگاه 
دهم تولید کنندگان برتر کشورهای جهان قرار داده است اما در 
سال گذشته به دلیل مشکلاتی که مرغداران داشتند، می گفتند 
تولید برای آنها به صرف نیست و ضرر می کنند به همین دلیل 

کمتر تولید کردند.
ســال  گذشــته چندین ماه قیمت مرغ در بازار کمتــر از نرخ 
مصوب بــود، آن زمان مرغــداران معتقد بودنــد برنامه ریزی 
نامناســب وزارت جهاد کشاورزی موجب شــده است عرضه 
نسبت به تقاضا پیشــی بگیرد، از ســوی دیگر کمبود و گرانی 
نهاده، هزینه های تولیــد آنها را افزایــش داده بود.حال طبق 
اعــلام اتحادیــه مرغداران، مشــکلات نهــاده آنهــا برطرف 
شــده اســت و بنابراین تولیدات خود را افزایــش خواهند داد 
 و با این شــرایط باید منتظــر کاهش قیمت  مــرغ در ماه های

 آتی باشیم.

افزایش ۹ درصدی مصرف بنزین در سال گذشته

رفع موانع تأمین نهاده دامدارانعزم دولت برای حمایت از بازار سرمایه 

گروه اقتصاد ایران وجهان
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مدیرعامل اتحادیه تعاونی های ماهیان سردآبی خاطر نشان کرد: در 
7 سال گذشته میزان تولید ماهی از 180 هزار تن به 90 هزار تن در 
سال گذشته رسید و این آمار نشان می دهد که میزان مصرف حدود 
50 درصد در این مدت کاهش پیدا کرد. آرش نبی زاده با بیان اینکه 
سال گذشته دخالت دولت در بازار مرغ فروش ماهی را کاهش داد، 
گفت: سیل بیش از 10 هزار تن ماهی تولیدی سال گذشته را از بین 
برد و از آنجایی که این تولیدکنندگان بیمه نبودند ضرر تحمیل شده 

به آنها جبران نشد.
وی با اشاره به واقعی شدن قیمت ماهی بعد از صادرات، تصریح کرد: 
در سنوات گذشته قیمت ماهی در آستانه ســال جدید حدود 20 
درصد افزایش پیدا می کرد اما در روزهای پایانی 1401 بازار از شرایط 
متعادل و متعارف خارج شد از این رو قیمت ماهی بیش از 5 درصد 
افزایش قیمت را تجربه نکرد. در 7 سال گذشته میزان تولید از 180 
هزار تن به 90 هزار تن در سال گذشته رسید و این آمار نشان می دهد 

که میزان مصرف حدود 50 درصد در این مدت کاهش پیدا کرد.

این فعال اقتصادی با بیان اینکه کاهش قدرت خرید مردم در میزان 
مصرف تاثیر مســتقیم گذاشــت، افزود: قزل آلا سر مرزعه کیلویی 
115 هزار تومان فروخته شد این در حالیست که قیمت فیله ماهیان 
دریایی مانند شیر، شوریده، زبیده به کیلویی 800 تا 900 هزار تومان 
هم رسید. قیمت این ماهیان به دلیل افزایش صادرات و کاهش میزان 
صید روند صعودی به خود گرفت؛ حجم ورودی ماهیان دریایی به 

تهران بسیار کم و در همان جنوب مصرف  شد.
مدیرعامــل اتحادیــه تعاونی های ماهیــان ســردآبی ادامه داد: 
تولیدکنندگان نمی توانند مردم را مهمان جیــب خود کنند و اگر 
صادرات را حفظ و بازارهای جدید برای خود تعریف کنیم می توانیم 
به ادامه حیات این صنعت امیدوار باشیم. دلیل عدم رغبت چین به 
ماهی قزل آلا هنوز روشن نشــده و از سال 98 فعالیت جدید در این 
بازار انجام نشد و به نظر می رسد اگر نتوانیم بازار جدید تصاحب کنیم 

تولید صرفه اقتصادی خود را از دست بدهد.
به گفته نبی زاده؛ ســال گذشــته 8 هزار تن ماهی کیلویی 3 تا 3 و 

نیم دلار صــادر کردیم. وی با بیان اینکه قیمت بچه ماهی نســبت 
به مشابه سال گذشته حدود 2 برابر افزایش پیدا کرد، تصریح کرد: 
اگر تولیدکنندگان کمتر از 108 هزار تومان ماهی را بفروشند ضرر 
می کنند؛ وزارت نیرو حمایتی برای تولیدکنندگان در نظر نمی گیرد 
و قیمت حامل های انرژی نسبت به سال گذشته را افزایش داده است.

این فعال اقتصادی با انتقاد از عملکرد وزارت کشاورزی و عدم حمایت 
از شیلات کاران، گفت: چالش های پیشروی تولیدکنندگان ماهیان 
سردآبی نیز برای تولیدکنندگان ماهیان گرمآبی نیز تکرار شده است. 
مهار تورم شدنی نیست مگر اینکه عزم جدی برای حمایت ازتولید 
ایجاد شود و نقدینگی در بازار به سمت تولید هدایت و قدرت خرید 
مردم افزایش پیدا کند. متاسفانه این ذهنیت ایجاد شد که اگر مانع 
صادرات شویم قیمت ماهی در بازار داخلی کاهش پیدا می کند شاید 
با این سیاست قیمت ماهی در سال جاری ریزش کند اما سال دیگر 
ماهی وجود ندارد که مردم بخواهند خرید کنند چراکه با این روال 

تولید برای تولیدکنندگان صرفه اقتصادی ندارد.

سخنگوی صنعت برق گفت: قطعا یکی از اقدامات حوزه عمومی و اداری 
کشور است که امسال برنامه ریزی داریم تا 1000 مگاوات صرفه جویی 
را در بخش اداری داشته باشیم. مصطفی رجبی مشهدی درباره وضعیت 
تامین برق در تابستان ســال جاری و احتمال خاموشی اظهار داشت: 
امسال برنامه 140 اقدامی را برای عبور از تابستان تنظیم کرده ایم که در 
سه محور اصلی است فصل اول برنامه های تولید و تامین برق است که 
پیش بینی شده 7787 مگاوات به ظرفیت تولید برق کشور افزوده شود.

وی افزود: بخشــی از تولید برق مربــوط به نیروگاه هایی اســت که 
جدیدالاحداث هستند و ظرفیت 302۶ مگاوات را به خود اختصاص 
داده اند، نیروگاه هایی که بر اســاس تفاهم وزارت نیرو و وزارت صمت 
احداث می شوند؛ 1478 مگاوات ظرفیت دارند که شامل ۶ واحد می شود. 
همچنین پیش بینی شده نیروگاه هایی که به طور جدی آسیب دیده 
بودند و امکان اســتفاده از آنها برای تولید برق نبود در مدار تولید قرار 
گیرند که این نیروگاه ها نیز 3 واحد هستند و 730 مگاوات ظرفیت دارند.

ســخنگوی صنعت برق با بیان اینکه مشــکلات واحدهایی که دچار 
محدودیت تولید به دلیــل کمبود آب و یا نقص هــای دیگر برطرف 
می شود، گفت: پیش بینی شده این نیروگاه ها 1000 مگاوات به تولید 
اضافه کنند، علاوه بر آنها ارتقای ظرفیت عملی نیروگاه های موجود در 

دستور کار است که میزان آن 550 مگاوات و شامل یک نیروگاه برقابی 
در دز و ارتقای نیروگاه های سیکل ترکیبی است که امکان افزایش تولید 
آنها موجود است. وی خاطرنشان کرد: همچنین پیش بینی شده 188 
مگاوات نیروگاه مقیاس کوچک و 850 مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر در 
مدار تولید قرار گیرد. رجبی مشهدی بیان داشت: در حوزه شبکه انتقال 
47 برنامه توسعه شبکه های برق و احداث پست جدید در دستور کار 
است که به نوعی باتوجه به رشد مصرف دچار محدودیت و یا افت ولتاژ 
می شدند، این 47 برنامه شامل ۶5 پروژه اســت در دست اقدام است، 
همچنین پیش بینی شــده طرح های مدیریت مصرف در سال جدید 
با تاکید بر طرح های جدید در حوزه خانگی به صورت گســترده مورد 
استفاده قرار بگیرد و ما بتوانیم سرجمع برق بخش های مختلف کشور را 
تامین کنیم. وی اظهار داشت: قطعا یکی از اقدامات حوزه عمومی و اداری 
کشور است که امسال برنامه ریزی داریم تا 1000 مگاوات صرفه جویی را 
در بخش اداری داشته باشیم، همچنین پیش بینی شده بتوانیم با استفاده 
از ظرفیت های بخش های مختلف کشاورزی و صنعتی برای مشارکت 
در طرح های جابجایی بار پیک امسال استفاهد کرده و ناترازی ها را به 

حداقل ممکن برسانیم.
سخنگوی صنعت برق در ادامه درباره تغییر ساعات کار اداری و تاثیر 

آن بر کاهش مصرف برق گفت: اصلاح ساعات کار ادارات در دوره اوج 
بار برنامه ای بوده که هر سال تنظیم می شد، برنامه ها به گونه ای بود که 
کاری از ساعت 7 بامداد آغاز و تا حدود ساعت 13 خاتمه کار بوده است، 
باتوجه به اینکه امسال برنامه تغییر ساعت رسمی کشور را نداریم و اذان 
صبح از تاریخ 15 خرداد به بعد ساعت 3 صبح است، تقریبا یک ساعت 
و نیم و تا یک ساعت و چهل و پنج دقیقه بعد طلوع آفتاب را داریم که 
فرصت مناسبی است که از روشنایی و خنکی هوا برای افزایش بهره وری 
استفاده شود. وی افزود: در مصوبه هیات وزیران پیش بینی شده که از 
ساعت ۶ در دوره اوج بار ساعت اداری شروع شود و تا ساعت 13 خاتمه 
پیدا کند این طرح صرفه جویی قابل ملاحظه ای در مدیریت انرژی خواهد 
داشت زیرا مطابق برآورد مصوبه هیات وزیران یک ساعت قبل از خاتمه 
کار سیستم های سرمایشی در مناطق عادی کشور خاموش شود و در 
مناطق گرمسیر کشور نیز همزمان با خاتمه کار دستگاه های سرمایشی 
روشن شوند. رجبی مشهدی گفت: قطعا این اقدام به این منظور است 
که بتوانیم انرژی صرفه جویی شده در این بخش در ساعت اوج مصرف را 
که همزمان با ساعت خاتمه کار است؛ به سایر بخش ها بخصوص بخش 
تولید کشور تحویل دهیم و همچنین برق را به صورت مطمئن برای سایر 

مشترکان تامین کنیم.

نائب رئیس اتاق مشترک ایران و روسیه خاطر نشان کرد: واردات از روسیه همواره 3 
تا 4 برابر بیشتر از صادرات ما به این کشور بوده است از این رو تجارت دو کشور تراز 
نیست و همین موضوع استفاده از پول ملی را تضعیف کرده است. کامبیز میرکریمی 
در واکنش به خبر تقویت حضور ایران در بازار لبنیات و ماهی روســیه، گفت: در 
یک بازه زمانی ایران به پنجمین کشور تامین کننده محصولات لبنی در روسیه 
تبدیل شد اما در 3 سال گذشته ابهام در برخی مسائل بهداشتی و فنی تاحدودی 
سهم ایران از بازار روسیه را کاهش داد. وی با بیان اینکه صفر شدن تعرفه گمرکی 
حساسیت ها و سخت گیری ها در مسائل بهداشتی را تشدید می کند، تصریح کرد: 
تعدادی از شــرکت های صادرکننده محصولات لبنی که در روسیه صاحب برند 
شدند به دلیل ابهام در زنجیره تامین و عدم ثبت مراحل تولید شیر و... نتوانستند 

استانداردهای روسیه را پاس کنند و سهم خود را از بازار روسیه از دست دادند. اما 
بعد از مذاکرات سرویس فدرال نظارت بر بهداشت دامی و گیاهی روسیه با سازمان 
دامپزشکی و وزارت بهداشت ایران، امیدواریم ایران دوباره به یکی از تامین کنندگان 
اصلی لبنیات روسیه تبدیل شود. این فعال اقتصادی با اشاره به قابلیت ایران در تولید 
محصولات صادرات محور در حوزه شیلات، گفت: تنوع گونه های ماهیان جنوب، 
میگو و سایر تولیدات آبزیان پتانسیل صادرات این محصولات را برای ما فراهم کرده 
است؛ سال گذشته یک هیات تجاری روس با هدف صادرات محصولات آبزی، به 
ایران سفر کرد اما برخی مشکلات ارزی و تعرفه ای توجیه اقتصادی صادرات را به 
تاخیر انداخت. بدون تردید با سرمایه گذاری در حوزه تولید و صید آبزیان بازخورد 
مناسبی از این حوزه دریافت خواهیم کرد. به گفته نائب رییس اتاق ایران و روسیه؛ 

صادرات محصولات لبنی و غذایی سهم ۶0 درصدی در تجارت خارجی ایران دارند 
از این رو تلاش داریم با ایجاد تنوع  در محصولات سایر شرکت های ایرانی را در حوزه 
صادرات فعال کنیم. میرکریمی با بیان اینکه در زمان مناسب گوشت  از روسیه وارد 
نشد، تصریح کرد: گوشت های وارداتی از روســیه نتوانست در بازار ایران خریدار 
چندانی پیدا کند چراکه در فصل مناسب گوشت از روسیه وارد نشد؛ پایین بودن 
قیمت گوشت در آن فصل وزارت کشاورزی و سازمان دامپزشکی را قانع کرد که 
می توان گوشت با قیمت پایین وارد و بازار را تنظیم کرد اما قیمت پایین به معنی پیر 
و چربی زیاد گوشت بود. به نظر می رسد در 2 ماه آینده که فصل تولید گوشت های 
مرغوب در روسیه اســت این کشــور بتواند نیاز ما را تامین و دیگر لازم نباشد از 

کشورهای دوردست مانند استرالیا و نیوزلند گوشت وارد کنیم.

مصرف ماهی ۵۰ درصد کاهش پیدا کرد

برنامه دولت برای کاهش ناترازی برق تابستان

حضور ایران در بازار لبنیات و ماهی روسیه
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رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشــتی 
گفت: با توجه به نیاز کشور، ماهانه 120 تا 130 
میلیون قطعه جوجه ریزی باید در کشور صورت 
گیرد تا میزان عرضه افزایش یابد. محمد یوسفی 
افزود: کاهش جوجه ریزی اسفند ماه علت کمبود 

ان برای عرضه بوده است.
رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشــتی 
ادامه داد: با توجه به ذخایر مناســب پشتیبانی 
امور دام، کمبودی در عرضه مرغ منجمد نداریم و 
نیازی به واردات مرغ منجمد نیست. وی با بیان 
اینکه نرخ 83 هزارتومانی مرغ مورد تایید نیست، 
تاکید کرد: دولت بــرای مدیریت عرضه اقدام به 

واردات مرغ گرم کرده است.
یوســفی با بیان اینکــه ماهانــه 120 تا 130 
میلیون قطعــه جوجــه ریــزی در واحد های 
مرغــداری باید صــورت گیرد، تصریــح کرد: 
برآورد ها حاکی از آن اســت کــه جوجه ریزی 

فروردین بــه 95 میلیون قطعه برســد که این 
میزان کمتر از نیاز داخل اســت. اما پیش بینی 
 می شــود که جوجه ریــزی در ماه هــای آتی 

متعادل شود.
دبیر انجمن صنفی تولیدکنندگان جوجه یکروزه 
هم گفت: علت افزایش قیمت گوشــت مرغ در 
بازار، وقفه یک هفته ای تولید جوجه یکروزه در 
اسفندماه سال 1401، حذف برخی گله های مرغ 

مادر مولد و کمبود نهاده های دامی است.
محمدرضا صدیق پور افزود: به طور قطع افزایش 
قیمت گوشــت مــرغ در بازار مقطعی اســت و 
به زودی به روال عادی باز می گردد، زیرا اکنون 
میزان جوجه ریزی بیــن 100 تا 110 میلیون 
قطعه انجام می شــود. با توجه به حل مشــکل 
نهاده های طیــور و روال عادی رونــد تولید در 
فروردین ماه به زودی بازار این محصول به شرایط 

عادی باز می گردد.

بر اساس اعلام مرکز آمار ایران، نرخ بیکاری در 
زمستان 1401 به 9.7 درصد رسید که نسبت به 
مدت مشابه سال قبل 0.3 درصد افزایش داشته 
اســت. به گزارش مرکز آمار ایــران، نتایج طرح 
آمارگیری نیروی کار زمستان 1401 منتشر شد. 
بررسی نرخ بیکاری افراد 15 ساله و بیش تر نشان 
می دهد که 9,7 درصد از جمعیت فعال )شاغل و 
بیکار(، بیکار بوده اند. بررسی روند تغییرات نرخ 
بیکاری حاکی از آن است که این شاخص، نسبت 
به فصل مشابه در سال قبل )زمستان 1400( ، 

0,3 درصد افزایش یافته است.
در زمســتان 1401، بــه میــزان 40,5 درصد 
جمعیت 15 ســاله و بیش تــر، از نظر اقتصادی 
فعال بوده اند، یعنی در گروه شاغلان یا بیکاران 
قرار گرفته اند. بررســی تغییرات نرخ مشارکت 
اقتصادی حاکی از آن است که این نرخ نسبت به 
فصل مشابه در سال قبل )زمستان 1400( 0,1 

درصد افزایش یافته است.
جمعیت شاغلان 15 ساله و بیشتر در این فصل 
23 میلیون و 43۶ هزار نفر بوده که نســبت به 
فصل مشــابه ســال قبل 2۶3 هزار نفر افزایش 
داشته است. بررســی اشــتغال در بخش های 
عمده اقتصادی نشــان می دهد که در زمستان 
1401، بخش خدمات با 53,7 درصد بیش  ترین 

سهم اشتغال را به خود اختصاص داده است. در 
مراتب بعدی بخش های صنعت با 33.2 درصد و 

کشاورزی با 13 درصد قرار دارند.
نرخ بیکاری جوانان 15 تا 24 ساله حاکی از آن 
است که 24,2 درصد از فعالان این گروه سنی در 
زمستان 1401 بیکار بوده اند. بررسی تغییرات 
فصلی نرخ بیکاری این افراد نشان می دهد، این 
نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل )زمستان 
1400( 1.1 درصد افزایش یافته است. بررسی 
نرخ بیکاری گروه سنی 18 تا 35 ساله نیز نشان 
می دهد که در زمســتان 1401، 17,4 درصد از 
جمعیت فعال این گروه سنی بیکار بوده اند. این 
در حالی است که تغییرات فصلی نرخ بیکاری این 
افراد نشــان می دهد این نرخ نسبت به زمستان 

1400، به میزان 0,8 درصد افزایش یافته است.
بررسی سهم جمعیت 15 ساله و بیش تر دارای 
اشــتغال ناقص نشــان می دهد که در زمستان 
1401، 9,5 درصد جمعیت شــاغل،  به دلایل 
اقتصــادی )فصل غیرکاری، رکــود کاری، پیدا 
نکردن کار با ســاعت بیش تر و…( کم تر از 44 
ساعت در هفته کار کرده و آماده برای انجام کار 
اضافی بوده اند. این در حالی است که 35.۶ درصد 
از شاغلین 15 ساله و بیش تر، 49 ساعت و بیش تر 

در هفته کار کرده اند.

کلید اجرای طرح نهضت ملی مسکن در حالی از 
سوی دولت سیزدهم زده شد که مشکل تامین 
زمین یکی از مشــکلات جدی در راه تحقق آن 
بود، مشکلی که این بار در اقدامی از سوی دولت 
بخش زیادی از آن با ملزم کردن دســتگاه های 
دولتی برای واگذاری اراضی مازاد خود برطرف 

شده است.
به گزارش ایرنــا، طرح نهضت ملی مســکن به 
عنوان ابرپروژه ای که دولت ســیزدهم از همان 
روزهای ابتدایی فعالیت خود در دستور کار قرار 
داد و به عنوان یکی از مهم ترین اولویت های خود 
تاکنون به پیش برده، در ابتدای کار با مسایلی و 
البته دست اندازهایی از جمله نبود زمین دست و 
پنجه نرم کرده است. به همین منظور دولت یکی 
از راهکارهای اساسی خود را اجبار دستگاه های 
دولتی به معرفی و عرضه زمین های مازادشــان 
برای اجرای طرح نهضت ملی مسکن در دستور 
کار قرار داد. بر اســاس مــاده 10 قانون جهش 
مسکن، ادارات ثبت و ادارات دولتی ملزم هستند 
علی رغم وجود اختلاف نظرات بین دستگاه ها، به 
انتقال اسناد اراضی مازاد دولتی شناسایی شده به 

سازمان ملی زمین و مسکن اقدام کنند.
بر مبنای ایــن قانون روش هــای تامین اراضی 
در نهضــت ملی مســکن در قالب هایی ازجمله 
اراضــی دولتی با کاربــری مســکونی واقع در 
محدوده شــهرها اعم از اراضی متعلق به وزارت 
راه و شهرسازی یا سایر دستگاه های دولتی که در 
اجرای ماده ۶ قانون ساماندهی و یا ماده 10 قانون 
جهش تولید مسکن باید به وزارت راه و شهرسازی 
منتقل شود که در این خصوص، اراضی واقع در 

بافت فرسوده در اولویت قرار دارند.
همچنین اراضی در اختیار دستگاه های اجرایی و 
نهادهای طرف تفاهم با وزارت راه و شهرسازی، 
احیای بافت های فرسوده شهری و سکونتگاه های 
غیررســمی، شــهرهای جدید، شــهرک های 
مسکونی جدید و استفاده از اراضی دارای طرح 
آماده سازی زمین، اســتفاده از ظرفیت اراضی 
دولتی با کاربری غیرمسکونی در محدوده شهرها 
مشــروط به تصویب تغییر کاربــری در مراجع 
ذی ربط، استفاده از اراضی با کاربری مرتبط و یا 
قابل تغییر کاربری بخش خصوصی و نهادهای 
عمومی غیردولتی بر اساس توافق با دستگاه های 
متولی اجرای طرح اقــدام ملی و پس از تصویب 
طرح تغییر کاربری در مراجع ذی ربط، معاوضه 

اراضی مســکونی غیردولتی واقــع در محدوده 
شهرها با اراضی دولتی با هر نوع کاربری بخش 
دیگری از روش های تأمیــن اراضی نهضت ملی 

مسکن است.
خرید اراضی غیردولتی مناسب واقع در محدوده 
شــهرها در صورتی که تأمین زمیــن از طریق 
راهکارهای فوق به تشــخیص اداره کل و تأیید 
ســازمان ملی زمین و مسکن امکان پذیر نباشد. 
»ارسلان مالکی« سرپرست سازمان ملی زمین 
و مسکن در همین رابطه با بیان اینکه بر مبنای 
قانون عمل می کنیم، گفت: برای شناسایی املاک 
مازاد دســتگاه ها به آنها فرصت داده می شود در 
غیر این صورت ثبت و اسناد رسماً اقدام خواهد 
کرد. وی با اشاره به شناســایی 10 هزار هکتار 
زمین مازاد، افزود: از این میــزان 2 هزار و ۶00 
هکتار را به دلایل مختلف از دســتور کار خارج 
کردیم و برای 4 هــزار و ۶00 هکتار دیگر اخذ 

سند داشتیم.
سرپرست سازمان ملی زمین و مسکن با اشاره به 
مبنای ساخت خانه های ویلایی و چند طبقه در 
قالب نهضت ملی مسکن بیان داشت: شاخص ما 
تعداد متقاضیان در شهرها است اگر زمین تامین 
شده کفاف متقاضیان را بدهد به تمام افراد زمین 
برای ساخت واحدهای تک واحده داده می شود 
چراکه اولویت ما ساخت خانه به صورت ویلایی 

است.
مالکی ادامه داد: اما در شهرهایی که محدودیت 
زمین داریم مانند شــهرهای شمالی و یا منطقه 
زاگرس که کوهســتانی بوده و تامین زمین به 
راحتی در آنها اتفاق نمی افتد، بهتر است به جای 
واگذاری زمین به یک نفر بین 2 متقاضی تقسیم 
شود. وی بیان داشــت: بر همین مبنا در نقاطی 
که زمین برای ساخت واحدهای 2 یا سه طبقه 
داده می شود به دلیل متقاضیان بیشتر می باشد 
و در صورتی که تعداد متقاضیان بیشتر از زمین 
تامین شده باشــد، بر همین اساس زمین را بین 

افراد بیشتری واگذار خواهیم کرد.
شناســایی 10 هزار هکتار زمین مازاد گفت: به 
همین منظــور تاکنون 28 هــزار هکتار زمین 
تحویل پروژه نهضت ملی مسکن دادیم که تامین 
کننده مسکن ۶00 هزار متقاضی خواهد بود. با 
این اقدام ســازمان ملی زمین و مسکن رکورد 
قبلی مسکن مهر را در تامین زمین برای نهضت 

ملی مسکن را شکسته است.

افزایــش قیمت مســکن در 
ســالهای اخیر به ویژه سال 
گذشته ضرورت افزایش وام 
خرید مسکن را بیش از پیش 
آشکار کرده است. وام مسکن 
و تسهیلات خرید آن در صورت افزایش مبلغ، می تواند 
تا اندازه ای قدرت خرید را در بازار مســکن افزایش دهد. 
در این بین ارزان سازی اوراق مسکن نیز باید در دستور 

کار قرار گیرد. 
هرچند فاصله بزرگ باقی مانده میان مبلغ نهایی وام های 
مسکن و قیمت تمام شده وام های مسکونی در شهرهای 
بزرگ هنوز به عنوان اصلی ترین چالش پیش روی دولت در 
بالا بردن قدرت خرید اقشار کم درآمد شناخته می شود، اما 
تلاش برای بهبود شرایط دریافت وام های فعلی و ارزان کردن 
هزینه دریافت آنها یکی از اصلی ترین برنامه هایی اســت 
 که پرداختن به آنها شاید بتواند در فضای فعلی گره ای از 

گره های بزرگ ترین بازار اقتصادی ایران باز کند.

روند کاهشی هر برگ اوراق مسکن از اواخر سال گذشته 
آغاز شده و دامنه آن به سال جاری هم کشیده شده است. 
به طوریکه متاهل های ساکن تهران می توانند با پرداخت 
کمتر از 89 میلیون تومان نســبت به اخذ این وام اقدام 
کنند. به گزارش ایسنا، هر برگ اوراق وام مسکن )تسه( 
در اردیبهشت سال 1400 معادل 83 هزار و 100 تومان 
و در خردادماه سال مذکور نیز 87 هزار تومان قیمت دارد. 
هر برگ اوراق تسهیلات مسکن بانک مسکن در تیر سال 
1400 با قیمت92 هزار و 200 تومان، در مرداد با قیمت 
91 هزار و 900 تومان و در شهریور نیز با قیمت 91 هزار و 

200 تومان داد و ستد می شود.
این اوراق در ماه مهر سال 1400 معادل 89 هزار و 200 
تومان، در آبان ماه ســال 1400 معادل 89 هزار و500 
تومان و در آذر نیز 90 هــزار و 500 تومان قیمت دارد. 
اوراق تسهیلات مسکن در دی  و بهمن سال 1400 نیز با 
قیمت های 90 هزار و 800 و 91 هزار و 700 تومان معامله 
می شود. این اوراق در سال 1401 معادل 92 هزار و 700 
تومان قیمت داشته که این گزارش بر اساس همین قیمت 

نوشته شده است.

بر این اساس، مجردهای ساکن تهران می توانند تا 280 
میلیون تومان تســهیلات دریافت کنند که شامل 200 
میلیون تومان تسهیلات خرید مسکن و 80 میلیون تومان 
وام جعاله می شود؛ لذا برای دریافت 200 میلیون تومان 
وام باید 400 برگه تسهیلات مســکن خریداری کنند 
که هزینه این تعداد با اوراق 92 هزار و 700 تومانی، 37 
میلیون و 80 هزار تومان می شــود. همچنین با در نظر 
گرفتن 80 میلیون تومان وام جعاله که برای آن باید 1۶0 
ورق به مبلغ 14 میلیون و 832 هــزار تومان خریداری 
کنند، مجموع هزینه خرید اوراق به 51 میلیون و 912 

هزار تومان می رسد.
زوج های تهرانی نیز بر همین اســاس می توانند تا سقف 
480 میلیون تومان شامل 200 میلیون تومان تسهیلات 
خرید مسکن برای هر نفر و 80 میلیون تومان وام جعاله 
دریافت کنند؛ بنابراین زوجین باید 800 برگه تسهیلات 
مسکن خریداری کنند که هزینه آن 74 میلیون و 1۶0 
هزار تومان می شود که همراه با هزینه 14 میلیون و 832 
هزار تومانی وام جعاله که برای آن باید 1۶0 ورق تسهیلات 
مسکن خریداری کنند، در مجموع باید 88 میلیون و 992 

هزار تومان پرداخت کنند. ســقف این تسهیلات برای 
مراکز استان و شــهرهای با جمعیت بیش از 200 هزار 
نفر برای مجردها به 1۶0 و برای زوجین به 320 میلیون 
تومان رسیده است. با توجه به اینکه مجردها باید 320 و 
متاهل های ساکن این شهرها نیز باید ۶40 برگه تسهیلات 
مســکن خریداری کنند، مجردها بایــد 29 میلیون و 
 ۶۶4 و متاهل ها نیــز 59 میلیون و 328 هــزار تومان 

پرداخت کنند.
شایلی قرایی
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استقبال بازار از ارزان شدن اوراق تسهیلات مسکن

هزینه وام مسکن ارزان تر شد 
مرغ گرم برای جبران کمبود وارد شد

مرغ ۸۳ هزار تومانی مورد تایید نیست

نرخ بیکاری در زمستان ۱۴۰۱ به ۹.۷ درصد رسید

شرایط رونق بازار مسکن
حسن محتشم، کارشناس مسکن

کاهش قیمت اوراق مســکن می تواند در فضای 
بازار جنبه های مثبت ایجاد کند. هرچند این روند 
کاهشی زودگذر است و نمی تواند آن تاثیری را که 
خریدار از آن انتظار دارد برآورده سازد. تنها راه نجات 
بازار مسکن از شرایط فعلی انبوه سازی و مشارکت 
بخش خصوصی در ساخت و ساز است. افزایش وام 
مسکن و کاهش هزینه اوراق مسکن راهکار موقتی 

است و نمی تواند مردم را خانه دار کند. 
این بدان معناســت که دولــت باید به جای 
اینکه وام مســکن را تغییر دهد باید ساخت 
و ساز را ســرعت ببخشــد. یعنی برای انبوه 
سازان و سازندگان تســهیلات ویژه در نظر 
بگیرد تا ساخت و ســاز در زمین های دولتی 
آغاز شود و این روند ســاخت و ساز تسریع 
شود. اجرایی کردن پروژه های مسکنی توسط 
دولتها همیشه با مشکل رو به رو بوده است. 
یکی از این چالش ها مشــکل تامین زمین 
است. نداشتن برنامه مشخص ساخت و ساز، 
دولتها را همواره برای تحقــق وعده خود با 

مشکل رو به رو کرده است.
تورم در حوزه مســکن ناشی از اقتصاد کلان 
است. یعنی به دنبال خلق نقدینگی، کاهش 
ارزش پول ملی و افزایش نرخ ارز، سکه و… 
قیمت تمام شــده نهاده های ســاختمانی و 
به دنبال آن قیمت مســکن افزایش می یابد. 
چهار عامل در قیمت مســکن موثر است که 
عبارتند از قیمت زمیــن، هزینه خدمات از 
جمله خدمات شــهرداری و نظام مهندسی، 
دستمزد نیروی انســانی و قیمت مصالح که 
همه موارد طبق ســالهای گذشته با افزایش 
همراه بوده اســت. لذا نمی تــوان از کاهش 

هزینه تمام شده مسکن صحبت کرد.

اراضی مازاد دستگاه ها برای اجرای طرح نهضت ملی مسکن واگذار می شود

شناسایی ۱۰ هزار هکتار زمین مازاد
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فناوری و 
اطلاعات

از سوی مرکز ارتباطات مردمی ریاست جمهوری؛
گزارش عملکرد وزارت ارتباطات در زمینه ارتباطات 

مردمی منتشر شد
جزئیات و شاخص های رتبه بندی نهایی وزارت ارتباطات و فناوری از نظر ارتباطات 
مردمی اعلام شد .به گزارش مرکز ارتباطات مردمی ریاست جمهوری، همزمان 
با جابجایی و تغییرات جدید اعضای کابینه و بر اســاس دستور رئیس جمهور در 
خصوص ارائه کارنامه شفاف از ارزیابی عملکرد وزارتخانه ها، اولین گزارش کارنامه 
مردمی دســتگاه های اجرایی از ســوی رئیس مرکز ارتباطات مردمی ریاســت 

جمهوری اعلام شد.
نخســتین گزارش وزارتخانه ای در حاشیه پاســخگویی برخط وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات در مرکز ارتباطات مردمی ریاســت جمهوری به این وزارتخانه 

تحویل داده شد.
احمد صالحی، رئیس مرکز ارتباطات مردمی ریاست جمهوری بیان داشت: از این 
پس قرار اســت کارنامه مردمی هر وزارتخانه  در قالب گزارش ارزیابی عملکرد با 
حضور اصحاب رسانه به وزرای مربوطه ارائه شود. گزارشی که شامل شاخص هایی 
همچون توجه به کارگروه صدای مردم )شاخص های شش گانه(، ملاقات چهره به 
چهره )شاخص های شش گانه(، پاسخگویی برخط سامانه ۶۱۳۳ )شاخص های 
چهارگانه(، ســتاد ارتباطات مردمی سفرها شــکلی و محتوایی )شاخص های 
 به ترتیب بیســت وپنج ونه گانه(،   سامد )شــاخص های کمی و کیفی هفتگانه(

 است.
وی افــزود: ارائه این گزارش ها معیار و ســنجش دقیقی به منظــور تمییز دادن 
دســتگاهها و مدیران دولتی کارآمد و ناکارآمد و یا دارای نقاظ ضعف از یکدیگر 
اســت. این مهم موجب می شــود تصمیم گیران با نگاه همه جانبه و روشن تری 
 حرکت پرشــتاب دولــت را در مســیر حل مشــکلات وپیگیــری مطالبات و 

درخواست های مردم تنظیم کنند.
رئیس مرکز ارتباطات مردمی ریاست جمهوری ادامه داد: در همین راستا آیت الله 
سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور در بهمن ماه گذشته در جریان بازدید از مرکز 
ارتباطات مردمی و پاسخگویی به تماس های مردمی گفته بود: علاوه بر مطالعه و 
پیگیری شخصی گزارش های ارسالی این مرکز، این گزارش ها، یکی از مراجع اصلی 

ارزشیابی عملکرد دستگاه ها و مدیران دولت می باشد.
حجت الاسلام صالحی، رئیس مرکز ارتباطات مردمی نیز در برنامه تلویزیونی صف 
اول گفته بود: یکی از وظایفی که مرکز برعهده دارد نظارت و ارزیابی عملکرد است. 
به عبارتی نبض دولت و تب سنج عملکرد دولت از نگاه مردم هم برعهده مرکز است. 
بر این اساس بدون تعارف و بدون رودربایستی ارزیابی عملکرد دستگاه ها و مدیران 

را ارائه خواهیم داد.

توییتر تغییر برند می دهد
توییتر پس از ادغام با شرکت تازه تاسیس ایکس کورپ، دیگر یک شرکت مستقل 
نیست و این گمانه زنی را به دنبال داشته که ایلان ماسک چه نیتی برای این پلتفرم 

شبکه اجتماعی دارد.
طبق سندی که چهارم آوریل به دادگاهی در کالیفرنیا برای شکایت تنظیم شده 
از سوی لورا لومر، کنشگر محافظه کار  در سال گذشته علیه توییتر و جک دورسی، 
مدیرعامل سابق آن ارائه شده است، توییتر پس از ادغام با شرکت ایکس کورپ، 

دیگر وجود ندارد.
معلوم نیست این تغییر برای توییتر که از زمان خریداری شدن آن توسط ایلان 
ماسک، تغییرات زیادی را تجربه کرده اســت، چه معنایی خواهد داشت. مالک 
میلیاردر توییتر در گذشته اظهار کرده بود که خرید توییتر، ایجاد اپلیکیشن همه 
منظوره ایکس را شتاب خواهد بخشید. ماسک در توییتی با گذاشتن یک حرف 

"ایکس” )X(، به این حرکت اشاره کرد.
بر اساس گزارش بلومبرگ، ماســک که دومین مرد ثروتمند جهان است، تمایل 
خود را برای ساخت یک اپلیکیشــن همه منظوره مشابه وی چت شرکت چینی 
تنسنت هولدینگز ابراز کرده است. این اپلیکیشن برای همه چیز از پرداخت و رزرو 
تا ارسال پیام، استفاده می شود. اما درباره این که چطور در امپراطوری تجاری وی 
جا خواهد گرفت، مبهم بوده است. ماسک همچنین مالک دامنه ایکس دات کام 

)X.com( است.

تولید آیفون در هند ۳ برابر شد
اپل سال میلادی گذشته، آیفون به ارزش بیش از هفت میلیارد دلار در هند تولید 
کرده و تولید در این کشور را پس از سرعت بخشیدن جابجایی از چین، سه برابر 

کرده است.
بلومبرگ به نقل از منابع آگاه نوشت: اپل با توسعه همکاری با شرکت هایی نظیر 
فاکسکان تکنولوژی و پگاترون، اکنون هفت درصد از کل آیفون را در هند تولید 
می کند. این جهش قابل توجهی برای هند است که در سال ۲۰۲۱، سهم حدود 
یک درصدی از تولید آیفون های جهان داشت. با تنش ها میان واشنگتن و پکن، 
اپل در حال کاوش راه هایی برای کاهش وابستگی به چین است. شرکای دیرینه 
این شــرکت آمریکایی که عمده آیفون های جهان را در کارخانه های چین می 
سازند، طی یک سال گذشته با روند سریعی، به خطوط تولید در هند اضافه کردند.

ارزشمندترین شرکت جهان ســال گذشته با آشــوب در مجتمع آیفون سیتی 
فاکسکان در شهر ژنگژوی چین مواجه شد که این شرکت را مجبور کرد برآورد 
تولید آیفون را کاهش دهد. همزمان، نارندرا مودی، نخست وزیر هند، مشوق هایی 

برای تقویت تولید داخلی عرضه کرده است.
از مجموع تولید، اپل آیفون به ارزش پنج میلیارد دلار را در سال مالی منتهی به 
مارس ۲۰۲۳ صادر کرد که حدود چهار برابر بیشتر از مدت مشابه سال گذشته 
بود اپل احتمالا آیفون بعدی را همزمان با چین، در هند هم تولید خواهد کرد. اگر 
این طور باشد، نخستین بار خواهد بود که تولید آیفون همزمان در دو کشور آغاز 
می شود و اگر طرح های توسعه تولید شرکت های قراردادی ادامه پیدا کند، اپل 

می تواند یک چهارم از کل آیفون های جهان را تا سال ۲۰۲۵ در هند تولید کند.
حتی پیش از آشوب ســال گذشــته در آیفون ســیتی، اپل به ضرورت متنوع 
کردن زنجیره تامین خود پی بــرده بود و لابی موفقی برای مشــوق ها در هند 
انجام داد و شــرکت های فاکســکان، ویســترون و پگاترون را به افزایش تولید 
بومی واداشته بود. این سه شــرکت که به اتفاق حدود ۶۰ هزار کارگر را در هند 
اســتخدام کرده اند، مدلهــای قدیمی از آیفــون ۱۱ تا جدیدتریــن مدل های 
آیفون ۱۴ را در این کشــور تولید مــی کند. درنتیجه، اپــل در قلب برنامه های 
بلندپروازانه هند برای تبدیل شــدن به هــاب بزرگ تولید و مــکان جایگزین 
چین، جای گرفته اســت. مهاجرت تولید آیفون، پیــروزی اقتصادی برای هند 
اســت که می تواند در برنامه ریزی آینــده برندهای آمریکایی دیگــر نیز تاثیر 
داشته باشــد. برای اپل خود این کشــور به منزله پتانسیل، رشــد آینده است. 
اپل نخستین فروشــگاههای خرده فروشــی خود را هفته آینده در هند افتتاح 
خواهد کرد. یکی از این شــعبه هــا در هاب مالی بمبئی و دیگــری در دهلی نو 
پایتخت هند خواهد بود. تیم کوک، مدیر عامل اپل، قرار اســت برای افتتاح این 
 دو فروشگاه شخصا به هند ســفر کند که منعکس کننده اهمیت رو به رشد این 
بازار است. اپل در راستای تلاش خود برای توسعه تولید در هند و ساخت کارخانه 

های بزرگ، تلاش کرده است در قوانین کار هند تغییراتی صورت دهد.
بر اساس گزارش بلومبرگ، فاکســکان که بزرگترین تولیدکننده قراردادی اپل 
است قصد دارد حدود ۷۰۰ میلیون دلار در کارخانه ای در یک ایالت جنوبی هند 

سرمایه گذاری کند تا قطعات گوشی و احتمالا آیفون را تولید کند.

اخبار

معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهوری 
از ظرفیت زیرســاختی برای 
جانمایی و احداث شــهرک 
مولد و دانش بنیــان در حوزه 
کشــاورزی بازدید کرد. روح الله دهقانی معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری، در بازدید 
میدانی و بررسی ظرفیت های ایجاد شهرک مولد و دانش 
بنیان در حوزه کشاورزی با اشاره به حمایت از ایجاد بازار 
برای شــرکت های دانش بنیان و فناور به وسیله احداث 
شــهرک های مولد و دانش بنیان گفــت: رهبر معظم 
انقلاب همواره در فرمایشــات خود بر ایجاد بازار برای 
شرکت های دانش بنیان تاکید دارند. ما نیز در معاونت 
علمی این راهبرد را سرلوحه قرار داده ایم و در حوزه های 
اولویت دار و مهمی چون ســلامت، امنیت غذا، انرژی، 
کشاورزی و سایر حوزه هایی که به اقتصاد دانش بنیان 
 گره خورده اند، بــه دنبال بســتر اتصال بــازار واقعی 

به شرکت ها هستیم.
دهقانی، شهرک های مولد و دانش بنیان را الگویی متناسب 
با رفع نیاز جامعه به کمک فناوری، نوآوری و مشارکت بخش 
خصوصی دانست و ادامه داد: قرار است این شهرک ها بر 
مبای اقتصاد مردمی و برخاسته از مردم راه اندازی شود و به 
بهره برداری برسند. برای شرکت های دانش بنیان و فناور، 
منتورها و مواد اولیه و نهاده و سایر اجزای زیست بوم فناوری 

و نوآوری حوزه کشاورزی دیده شده است.
وی افزود: در مجموع یک مدل کامــل و اقتصادی که 
هدف آن، رفع نیازهای مردم باشد  در تمامی حوزه های 
اولویت دار باید  در کشور ایجاد شود. باید شکل و شیوه 
درست اقتصاد دانش بنیان در قالب یک الگوی مناسب 
اجرایی شــود تا بخش خصوصی و مردم به این عرصه 
ترغیب شــوند. تلاش داریم تا این الگوسازی را صورت 
دهیم و این روند را پیاده و اجرایی ســازی کنیم تا سایر 
مردم و بخش ها به فعالیت در این عرصه ترغیب شده و 

ورود پیدا کنند.
گفتنی اســت حمایــت از ایجاد شــهرک های مولد و 
دانش بنیان در راســتای موافقت نامه ای که قبلا میان 

معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری و وزارت جهاد کشــاورزی منعقد شــده بود، 
صورت می گیرد که با محوریت حمایت از شرکت های 
دانش بنیان و فناور، الگوسازی و پیاده سازی مدل های 
مطلوب و نوآورانه در حوزه کشــاورزی انجام می شود. 
برای اجرای اولیه این طرح از زمینی به مســاحت ۲۰۰ 
تا ۳۰۰ هکتــار بازدید صورت گرفت و قرار اســت این 
ظرفیت، برای شــرکت های دانش بنیان و فناور ایجاد 
شــود که فناوری را از مرحله آغاز تا بازار در این شهرک 

پیاده و اجرایی کنند.
در همین زمینه رئیس جمهوری با اشاره به وجود بیش 
از ۳۵۰۰ واحد صنعتی و نیز ۳۰ مرکز تحقیقات مهم در 
استان البرز، تصریح کرد: واحدهای صنعتی و تحقیقاتی 
در استان، نماد توانایی و دانایی هستند که ایجاد ارتباط و 
پیوند بین آنها می تواند به تحقق اهداف شعار امسال یعنی 
حمایت از رونق تولید، ایجاد اشــتغال و افزایش و رونق 

فعالیت واحدهای دانش بنیان کمک کند.
آیت الله دکتر سیدابراهیم رئیسی در نشست خبری پایان 
سفر به استان البرز با بیان اینکه نمی توانیم روند برگزاری 
سفرهای استانی را کند یا متوقف کنیم، گفت: بنا داریم 
در کوتاه ترین زمان وضعیت همه اســتان ها را بررسی 
کنیم و لذا با وجود آنکه در ماه رمضان بودیم، برگزاری 

این سفر ضروری بود.
رئیس جمهــوری در ادامــه اســتان البــرز را دارای 
ظرفیت های چشمگیر صنعتی، کشاورزی و گردشگری 
دانســت و گفت: اســتان البرز در حین حــال پذیرای 
تعداد زیادی مهاجر اســت اما شــاخص های توسعه و 
زیرساخت های این استان متناسب با حجم بالای افزایش 

جمعیت ناشی از مهاجرت به استان نیست.
دکتر رئیســی پایین بودن ســرانه فضاهای آموزشی، 
ورزشــی و درمانــی را از جمله تبعات مهاجرنشــینی 
برای اســتان البرز برشــمرد و افزود: در ســفر امروز 
تصمیمات خوبی برای توسعه فضاهای آموزشی، تکمیل 
بیمارستان های در حال ســاخت و گسترش فضاهای 
درمانی و نیز افزایش ســرانه ورزشی گرفته شد که این 
تصمیمات بویژه ساخت مدارس جدید در استان بزودی 

و با کمک خیرین آغاز خواهد شد.
رئیس جمهوری همچنین با اشاره به بازدید خود از پروژه 
قطار شهری کرج، اظهار داشت: متأسفانه این پروژه ۱۵ 

سال است که در حال اجراســت و هنوز کارهای زیادی 
برای تکمیل آن باقیمانده است. از مدیران استان خواسته 
شد که یک برنامه زمان بندی دقیق و بسته پیشنهادی 
برای شیوه، محل و نحوه تأمین اعتبارات پروژه ارایه کنند 
تا بتوانیم با سرعت بیشتری اجرای آن را به پیش ببریم.

آیت الله رئیسی با اشــاره به وجود بیش از ۳۵۰۰ واحد 
صنعتی و نیز ۳۰ مرکز تحقیقات مهم در اســتان البرز، 
تصریح کرد: واحدهای صنعتی و تحقیقاتی در استان، 
نماد توانایی و دانایی هستند که ایجاد ارتباط و پیوند بین 
آنها می تواند به تحقق اهداف شعار امسال یعنی حمایت 
از رونق تولید، ایجاد اشــتغال و افزایش و رونق فعالیت 

واحدهای دانش بنیان کمک کند.
رئیس جمهوری خاطرنشان کرد: یکی از بخش هایی که 
ظرفیت بالایی برای نیل به فعالیت های دانش بنیان دارد، 
شهرک های صنعتی اســت و اگر از ارتقاء فعالیت های 
واحدهــای صنعتی این شــهرک ها بــه فعالیت های 
دانش بنیــان حمایت شــود، بخش قابــل توجهی از 
هدف گذاری دو برابر شدن تعداد شرکت های دانش بنیان 

محقق خواهد شد.
دکتر رئیســی همچنین به موضوع ارتقاء تقســیمات 
کشوری در اســتان البرز اشــاره کرد و گفت: در جلسه 
شورای اداری، مقرر شد که استاندار گزارشی در این باره 
به دولت ارایه کند تا هر چه سریع تر مورد رسیدگی قرار 
گیرد. رئیس جمهوری همچنین در پاسخ به سوال یکی 

از خبرنگاران درباره شــرکت هایی که در اســتان البرز 
فعال بوده، اما مالیات آنها در حوزه مالیاتی استان تهران 
پرداخت می شود، اظهار داشت: از وزیر امور اقتصادی و 
دارایی خواسته ام این موضوع را بررسی کند با آن دسته از 
شرکت هایی که در یک استان دیگر فعالیت می کنند، اما 
در تهران ثبت شده اند، در صورت امکان مالیات خود را در 
حوزه مالیاتی همان استان محل فعالیت پرداخت کنند.

آیت الله رئیســی در پاســخ به ســوال دیگری درباره 
راهکارهای دولت بــرای ســاماندهی مهاجرپذیری و 
حاشیه نشینی در استان البرز، گفت: یکی از مهم ترین 
دلایل مهاجرت و حاشیه نشینی افراد فعال نبودن اقتصاد 
روستاها و شــهرهای کوچک اســت. رئیس جمهوری 
افزود: امروز عمده روستاهای کشــور از آب، برق، گاز، 
راه و امکانات بهداشــتی ضروری برخوردار هستند، اما 
روستانشینان و ساکنین شهرهای کوچک به دلیل فعال 
نبودن اقتصاد در محل زندگی شان تمایل به مهاجرت 

پیدا می کنند.
دکتر رئیسی تصریح کرد: دولت با تخصیص تسهیلات 
لازم و اعمــال حمایت هایــی نظیر خریــد تضمینی 
محصولات و افزایش قیمت خرید تضمینی تلاش دارد 
اقتصاد روســتاها را بالنده تر و فعال تر کند تا روستائیان 
به زندگی در روســتاها ترغیب شــوند. در همین سفر 
بیشترین بخش اعتبارات برای بخش کشاورزی در نظر 

گرفته شده است.

شهرک های مولد و دانش بنیان در حوزه کشاورزی توسعه می یابند

حمایت از ایجاد بازار برای دانش بنیان ها
دوبرابرشدن شرکت های دانش بنیان با حمایت از شهرک های صنعتی
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هوش مصنوعی با سرعتی فراوان در حال پیشرفت است 
و استفاده از آن به عرصه ساخت ربات های انسان نما نیز 
کشیده شده است. گسترش هوش مصنوعی مشاغل 
مرتبط با پشت میز نشینی را نیز تحت تأثیر قرار داده و 
در سال های آینده بسیاری از این مشاغل تحت کنترل 
ربات ها درمی آیند. این امر در ابتــدا منجر به افزایش 
عظیم بهره وری و در نهایت، به عقیده بســیاری، باعث 

افزایش شدید بیکاری خواهد شد.
به نظر می رسد نســل کارگران ربات انسان نمای همه 
منظوره به زودی عملیاتی شود. آنها دارای قابلیت های 
یادگیری ســریع و نیز توانایی های ارتباطی مبتنی بر 
هوش مصنوعی هســتند. آنها که همیشه در دسترس 

خواهند بود، به تدریج قابلیت های خود را گســترش 
داده و بر محدودیت های خــود غلبه می کنند تا زمانی 
که هزینــه نیــروی کار را کاهش دهنــد و منجر به 

دستاوردهای عظیم در بهره وری شوند.
شناخته شده ترین انســان نما تا به امروز رباتی به نام 
اطلس است که توسط شرکت بوســتون دینامیکس 
ساخته شده است. اطلس پیشــرفت چشمگیری در 
۱۰ سال گذشته نشان داده است. اما اطلس یک پلتفرم 
تحقیقاتی اســت و مارک رایبرت، بنیانگذار بوستون 
داینامیکس، آشکارا گفته است که این شرکت عجله ای 

برای حضور انسان نماها در بازار انبوه ندارد.
 ،Engineered Arts دو شرکت هنسون رباتیکس و

بر تعامل انســان و ربات تمرکز کرده اند و بر ســاخت 
انسان نماهایی مانند سوفیا و آمکا با چهره های واقعی 
و گیرا تمرکز کرده اند. آمکا به طور خاص با استفاده از 
مدل زبانی جی پی تی ارتباط برقرار می کند. شــرکت 
تسلا هم ورود به حوزه ساخت ربات های انسان نما را در 
سال ۲۰۲۱ اعلام کرد و به نظر می رسد این شرکت در 
چند ماه اخیر پیشرفت بسیار خوبی در زمینه ساخت 

نمونه های اولیه ربات اوپتیموس داشته است.
همین امســال، برت ادکاک، کارآفریــن و بنیانگذار 
 Archer ًو اخیــرا Vettery بازار اســتعداد آنلاین
Aviation، یکی از شرکت های پیشرو در زمینه تولید 
هواپیماهــای الکتریکی نوظهــور VTOL، اعلام کرد 

آخرین ســرمایه گذاری وی بر روی روبات های انسان 
نما متمرکز است. وی به دنبال ساخت یک انسان نمای 
الکترومکانیکی با ویژگی های کامل، انجام دستکاری 
برای شبیه سازی این ربات با انسان و سپس ادغام این 

ربات انسان نما در محیط کار است.
هدف نهایی تولید »اولین ربات انسان نمای همه منظوره 
تجاری جهان« اســت که ۱۶۸ ســانتی متر قد و ۶۰ 
کیلوگرم وزن دارد، می توانــد ۴۴ پوند )۲۰ کیلوگرم( 
بار را بلند کند، با سرعت ۱.۲ متر بر ثانیه )۴.۳ کیلومتر 
در ساعت( راه برود و با شارژ کامل تا ۵ ساعت کار کند. 
انتظار می رود مدل اولیه این ربات تا سال ۲۰۲۵ عرضه 

شود.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت:  در حال حاضر 
قابلیت تمــاس تصویری بدون نیاز بــه نصب نرم افزار 
در یکی از اپراتورها و برروی برخی گوشــی ها به شکل 

آزمایشی راه اندازی شده است.
به گزارش ایســنا، موضوع برقراری تماس تصویری از 
طریق تلفن همراه برای اولین بار طی سال های گذشته 
و توسط اپراتور سوم تلفن همراه مطرح شد اما پس از 
مدتی این طرح به دلیل برخی مخالفت ها متوقف شد؛ 
اگرچه پس از مدتی هر بار اعلام شــد که مشکل این 
سرویس در آینده نزدیک حل می شــود اما با گذشت 
ســال ها مردم برای دسترســی به تماس تصویری به 
شــبکه های اجتماعی و نرم افزارهای موجود که از این 

امکان برخوردارند مراجعه می کردند.
اما در ارتباط با فعالیت های اپراتور ســوم تلفن همراه 

در بحث برقراری امکان تمــاس تصویری، همان طور 
که در دولت های گذشــته هم بر آن تاکید شد، بحث 
فرهنگ سازی و توجه به مباحث فرهنگی مهم اعلام و 
تاکید شده بود در این میان گاهی ممکن است افراد به 
دلیل این که اطلاعات دقیقی درباره ی نحوه برقراری 
تماس های تصویری ندارند، دســتخوش نگرانی هایی 

شوند.
اپراتور سوم تلفن همراه مدعی بود که پیش از این در 
این زمینه تدابیر مختلفی اندیشــیده تا از بروز هر نوع 
مشکل در این زمینه جلوگیری شــود و برای مکالمه 
با ســیم کارت رایتل فرد از این اختیار برخوردار است 
که نوع مکالمــه خود را به صورت صوتــی یا تصویری 

انتخاب کند.
در نهایت پس از مخالفت ها و موافقت ها این سرویس 

در آن زمان راه اندازی نشد و درطی این سالها صحبت 
و اقدامی دراین رابطه هم انجام نشد تا اینکه زمستان 
سال گذشــته وزیر ارتباطات و فناوری خبر جدید در 
این زمینه اعلام کــرد و گفت به زودی تماس تصویری 
از طریق تلفن همراه بدون نصب نرم افزار فعال خواهد 
شد که هزینه زیادی نخواهد داشت؛ اما جزییات دقیق 
و نحوه فعال سازی و سرویس دهی این خدمت به طور 

دقیق اعلام نشد.
در همین رابطــه وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات 
به تازگی در گفت و گوی اختصاصی با ایســنا، درباره 
آخرین وضعیت تماس تصویــری از طریق اپراتورهای 
تلفن همراه بدون نیاز به نصب نرم افزار اظهار کرد: درباره 
تماس تصویری، تعرفه اش در  کمیسیون تنظیم مقررات 
ارتباطات تصویب شده و به تصویب هیأت وزیران هم 

رسید و به اپراتورها ابلاغ شده است. وی افزود: اما برای 
راه اندازی این سرویس، نیازمند همراهی تولیدکنندگان 
گوشی هم هســتیم؛ بعضی از تولیدکنندگان گوشی 
باید این قابلیــت را  برروی گوشــی هایی که در ایران 
موجود اســت فعال کنند؛ در حال حاضر این سرویس 
برروی برخی گوشی ها توسط یکی از اپراتورها به شکل 
آزمایشی راه اندازی شده و با تولیدکنندگان گوشی هم 

در حال رایزنی هستیم اما در حوزه کاری ما نیست.
زارع پور با بیان اینکه به صورت کلی، گوشــی، سخت 
افزار، ثبت سفارش و واردات آن برعهده وزارت صمت 
است، گفت: اما ازسوی دوستان وزارت صمت و وزارت 
امور خارجه درحال پیگیری هستیم که تولیدکنندگان 
خارجی این مدل گوشــی ها، این قابلیــت را فعال و 

هموطنان عزیز بتوانند از آن استفاده کنند.

قیمت بیت کوین در حالی برای اولین بــار از ماه ژوئن به 
بالای ۳۰۰۰۰ دلار رسیده است که سرمایه گذاران نسبت 
به سیاست های پولی فدرال رزرو )بانک مرکزی( آمریکا در 
آستانه انتشــار داده های کلیدی تورمی در روزهای آینده 
خوشبین تر شده اند. قیمت بیت کوین در حالی برای اولین 
بار از ماه ژوئن به بالای ۳۰۰۰۰ دلار رسیده است که سرمایه 
گذاران نسبت به سیاســت های پولی فدرال رزرو )بانک 
مرکزی( آمریکا در آستانه انتشار داده های کلیدی تورمی در 

روزهای آینده خوشبین تر شده اند.
به گفته پایگاه اینترنتی کوین دسک، این ارز دیجیتال بر 
اساس ارزش بازار در روز دوشنبه به ۳۰,۴۳۸ دلار رسید، اما 
بعداً در حدود ساعت ۰9:۲۰ روز سه شنبه به وقت گرینویچ 
کاهش یافت و به ۳۰,۰۵۱ دلار رسید. بر اساس این گزارش، 
بیت کوین از اول ژانویه تا کنون بیش از ۸۰ درصد رشــد 
داشته است. پس از سال پرتلاطم ۲۰۲۲ که شاهد نابودی 

نزدیک به ۱,۴ تریلیون دلار از بازار ارزهای دیجیتال در میان 
ورشکستگی ها در این بخش بود، بیت کوین سال ۲۰۲۳ را با 

قیمت حدود ۱۶۶۰۰ دلار آغاز کرد.
کارشناسان رمزارز می گویند که بیت کوین پس از عبور از 
آستانه روانی ۳۰۰۰۰ دلار احتمالاً رشد بیشتری خواهد 
داشــت، به خصوص اگر انتظارات بازار از کاهش سیاست 
پولی فدرال رزرو آمریکا به واقعیت تبدیل شــود. جیمز 
لوَیش، یکی از مدیران و شــرکای "صندوق فرصت بیت 
کوین"، در گفتگو با سی ان بی سی گفت که گمانه زنی هایی 
در میان معامله گران وجــود دارد مبنی بر اینکه داده های 
شاخص قیمت مصرف کننده که به زودی منتشر می شود 
"می تواند در سطحی قرار گیرد که موجب شود فدرال رزرو 
در مورد توقف افزایش نرخ  )بهره بانکی( در جلســه بعدی 
فکر کند که به افزایش ارزش دارایی هایی مانند بیت کوین 

کمک می کند.”

سرپرست معاونت فناوری و نوآوری وزارت علوم گفت: به 
منظور توسعه و تقویت اکوسیستم نوآوری در استان ها، این 
معاونت، پیشبرد طرح توسعه اکوسیستم نوآوری استان ها 
)تانا( را در دستور کار قرار داده است. به گزارش وزارت علوم، 
امید رضایی فر در تشریح طرح تانا گفت: معاونت فناوری 
و نوآوری وزارت علوم تاکنون در تلاش بوده که با تکیه بر 
ظرفیت ها و پتانسیل های مراکز دانشگاهی، پژوهشگاه ها، 
پارک های علم و فناوری و مراکز رشــد و پیوند زدن آن به 
نیازهای فناورانه و مسائل کشور، اقدام به توسعه و تقویت 
اکوسیستم نوآوری در اســتان های کشور کند. به همین 
منظور، این معاونت پیشــبرد طرح "توسعه اکوسیستم 
نوآوری استان ها )تانا(" را در دستور کار خود قرار داده است.

رضایی فر درخصوص وظیفه اصلی توســعه اکوسیستم 
نوآوری اســتان ها گفت: در طرح تانا پــارک علم و فناوی 
نیازهای فناورانه دســتگاه های اجرایی و صنایع استان را 

شناسایی و سپس این نیازها از طریق فراخوان به دانشگاه ها، 
پژوهشگاه ها، پارک های علم و فناوری، شرکت های دانش 
بنیان و ... ارسال می شود و ســپس ایده ها ارسال و بعد از 
غربالگری و ارزیابی، این ایده ها مورد حمایت قرار می گیرند 
و بعد از آن تفاهم نامه امضا می شــود. سرپرست معاونت 
فناوری و نوآوری افزود: در همین راستا نیازهایی که در طرح 
تانا شناسایی شود، در طرح نظام ایده و نیازها )نان( مطرح 
شده و در مجموع ده ها تفاهم نامه بین طرفین تقاضا و ایده 
منعقد شده است. از ســال گذشته تا کنون ۲9 مراسم تانا 
برگزار شده است که اولین آن در تیرماه و آخرین مراسم در 
هفته آخر اسفندماه سال گذشته در حوزه های علوم پزشکی، 
ماشین آلات و تجهیزات، هوش مصنوعی، برق و الکترونیک، 
آب و فاضلاب، فناوری اطلاعات، کشــاورزی، تجهیزات 
آزمایشگاهی و ... برگزار شده است و در سال جدید برنامه تانا 

همچنان با قوت خود باقی است.

هوش مصنوعی روند ساخت ربات های انسان نما را تسریع می کند

راه اندازی آزمایشی تماس تصویری از طریق تلفن همراه در یک اپراتور

توسعه و تقویت اکوسیستم نوآوری در استان هاقیمت بیت کوین در ۳ ماه تقریباً دو برابر شد
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سبکزندگي

بيمارستان هاي كشور در خوشبينانه ترين 
حالت حدود20 هزار تخت مراقبت هاي 
ويژه كم دارنــد. درحال حاضر تخت هاي 
مراقبت هاي ويژه ازنظر تعداد استاندارد، 
فقط در حد 30 درصد نيازهاي كشور  را 

تامين كرده است. 
 كمبود تخت مراقبت هاي ويژه از جمله چالش هاي وزارت بهداشت 
و حوزه درمان دركشور است. مسئولان اين حوزه تاكنون چندين بار 

نسبت به ضعف سيستم درمان كشور در اين زمينه هشدار داده اند. 
روز گذشته رئيس سازمان نظام پزشكي با تاكيد بر اينكه درصورت 
توجه به بخش مراقبت هاي ويژه مي توان حدود 28 درصد ميزان مرگ 
و مير در اين بخش را كاهش داد، بار ديگــر از كمبود20 هزار تخت 

مراقبت هاي ويژه در كشور خبر داد. 
عليرضا زالي، در دومين كنگــره بين المللي مراقبت هاي ويژه كه در 
سالن همايش هاي كتابخانه ملي برگزار شد، با بيان اينكه امروز بيش 
از هر زمان ديگري نيازمند بازشناســي رشته هاي مراقبت هاي ويژه 
هســتيم، گفت: هرچه تاخير در اين رشته براي خدمات دهي ايجاد 

شود، مشكلات زيادي را در كشور ايجاد خواهد كرد. 
وي ادامه داد: اين تخصص براساس يك ديدگاه جامعه نگر به درمان هاي 
ديگر ايجاد شده كه ارائه نوعي خدمات جامع را در بر مي گيرد. ثابت 
شده كه هركجا مديريت به يك تيم متخصص تحت عنوان مراقبت هاي 
ويژه واگذار شده، ميزان مرگ و مير كاهش يافته است. درحال حاضر 
يك و نيم درصد مرگ و ميرها در كشور در بخش هاي مراقبت هاي ويژه 
اتفاق مي افتد. اين درحالي است كه با توجه ويژه به اين بخش، مي توان 
حدود 16 تا 28 درصد ميزان مرگ و ميرها در اين بخش را كاهش داد. 
رئيس سازمان نظام پزشكي با بيان اينكه توجه به مراقبت هاي ويژه، 
منافع زيادي براي جامعه دارد و با ايجاد بخش هاي مراقبت هاي ويژه 
و استقرار متخصص اين رشته در آنها مي توان از ميزان مرگ و ميرها 
كاست، اظهار كرد: شرايط آينده كشــور ما به گونه اي است كه نياز 
ما به مراقبت هاي ويژه رو به افزايش اســت. سالمند شدن جمعيت 
يكي از عواملي است كه نياز ما را به اينگونه مراقبت ها افزايش مي دهد. 
همچنين از ديگر عوامل مي توان به تغيير سيماي بيماري ها در كشور 
اشاره كرد. يعني سيماي بيماري ها در كشور ما تغيير كرده است؛ مثل 
بروز بيماري هاي قلبي و عروقي كه اين بيماري علاوه بر قلب و عروق 
ديگر ارگان هاي بدن را نيز درگير مي كند و بنابراين نياز به مراقبت هاي 

ويژه را افزايش مي دهد. 

  سالانه 85 هزار سرطان جديد
زالي تغيير فرآيند سرطان ها در كشــور را از ديگر عوامل نياز ويژه به 
بخش هاي مراقبت هاي ويژه دانست و گفت: پيش بيني مي شود كه هر 
ساله 85 هزار مورد جديد سرطان در كشور داشته باشيم كه براساس 
اين پيش بيني و با نگاهي آينده نگرانــه بايد طرح جديدي بر بخش 
مراقبت هاي ويژه داشته باشيم. عامل ديگر افزايش نياز ما در كشور 
به بخش هاي مراقبت هاي ويژه حوادث ترافيكي است، چراكه درمان 
و نگهداري افراد آسيب ديده از اين حوادث در بخش هاي آي سي يو و 

مراقبت هاي ويژه انجام مي گيرد.

   نياز به متخصص مراقبت هاي ويژه 
وي با تاكيد بر اينكه نياز ما به متخصص مراقبت هاي ويژه در سال هاي 
آينده افزايش مي يابد، گفت: بايد تمهيداتي در اين زمينه سنجيده 
شــود كه يكي از اين تمهيدات، تجهيز مراكــز مراقبت هاي ويژه به 
فناوري هاي جديد و نياز به بازســازي فناوري هاي اين بخش است. 
تجهيزاتي كه در بخش هاي مراقبت هاي ويژه درنظر گرفته مي شود، با 
ساير بخش ها تفاوت دارد زيرا علاوه بر كميت و تعداد آنها، كيفيت آنها 
نيز مهم است. نكته دوم بحث تغيير نگرش فرآيندهاي ساختاري در 
مجموعه هاي درماني ماست كه در گذشته از يك نگاه سنتي نشات 
 مي گرفت اما امروزه بخش مراقبت هاي ويژه نياز به سيســتم هاي 

جديد دارد. 
زالي با بيان اينكه مساله مهم ديگر در زمينه رشته هاي مراقبت هاي 
ويژه در نيروي انســاني اســت، تصريح كرد: مــا در زمينه نيروي 
انســاني به تربيت فــوق تخصــص در بخش هــاي مراقبت هاي 
ويژه نيــاز داريــم. درحال حاضر ما با دو مشــكل مواجه هســتيم 
كه يكي از مشــكلات ما ازنظر كمي و به لحاظ تعداد تخت اســت. 
تعداد تخت هاي ما در كشــور از حد اســتاندارد پايين تر اســت. به 
 صورتي كه اگر همه تخت ها را حســاب كنيم، چيزي حدود 15 تا
 20 هزار تخت مراقبت هاي ويژه نياز داريم و درحال حاضر تنها حدود 
5 هزار تخت در اين بخش ها داريم كه با كمك وزارت بهداشــت در 
سال آينده 1500 تخت به تعداد آنها اضافه خواهد شد. با اين وجود30 

درصد نياز ما به تخت تامين مي شود. 

  كيفيت تخت ها ؛ دومين چالش
رئيس سازمان نظام پزشكي افزود: مشــكل ديگر ما از نظر كيفيت 
تخت هاست. تخت هاي ما از نظر كيفي استاندارد نبوده و ما در بخش 

مراقبت هاي ويژه نگاهي انتزاعي داريم كه بايد اين نگاه تصحيح شود  
زيرا بخش مراقبت هاي ويژه بك آپ يك بيمارستان است. 

وي با تاكيد بر ساماندهي تعرفه هاي مراقبت هاي ويژه گفت: ساماندهي 
تعرفه هاي اين رشته بحث انتفاع يك گروه خاص نيست و سازمان هاي 
بيمه گر بايد ورود جدي به اين رشته داشته باشند. چراكه توجه به اين 
بخش از منظر اقتصادي نيز قابل دفاع است به اين صورت كه توجه به 

آن عوارض ناشي از بيماري ها و مرگ و ميرها را كاهش مي دهد. 
زالي در بخش ديگري از سخنانش گفت: در رشته مراقبت هاي ويژه 
به دليل ماهيت فوق تخصصي آن افراد بسياري  مهارت هاي عمومي 
را در آن كسب مي كنند و بعد وارد آن مي شوند. اين درحالي است كه 
زماني كه متخصصان ما وارد بخش مراقبت هاي ويژه مي شوند درآمد 

آنها كاهش مي يابد. . 

رئيس ســازمان نظــام پزشــكي در پايــان تاكيد كــرد: بنابراين 
در ســال هاي آتي نيــاز ما بــه بخــش مراقبت هاي ويــژه چه به 
لحاظ كمــي و چه بــه لحاظ كيفــي افزايــش خواهــد يافت و 
اين نيازمند اســتقرار افــراد فوق تخصص در بخــش مراقبت هاي 
 ويژه اســت و بايــد در اين بخش هــا انضباطي حرفه اي مســتقر 

شود. 

رئيس سازمان نظام پزشكي مطرح كرد 

كمبود20هزارتختمراقبتويژه

قرص لاغري بخوريد  بيست كيلو وزن 
كم كنيد . اگر لاغر هستيد  قرص هاي 
چاقي بخوريد  و معجزه آن را د ر عرض 
د و هفته ببينيد . با ارسال پيامك بسته 

ويژه ما را د ريافت كنيد . 
اين ها بخشــي از جملات تبليغــات ماهواره اي اســت كه از 
كانال هاي مختلف فارسي زبان پخش مي شود ، با حجم بالاي 
تبليغ و بد ون د اشتن مجوز لازم. د اروهايي كه منشأ بسياري از 
بيماري هاي ناشناس و آسيب هايي است كه نمي توان نسبت 

به پخش كنند گانش اد عايي را وارد  د انست. 
گــرد ش مالي بســيار زياد  فروش ايــن نــوع از د اروها براي 
پخش كنند گان غيرمجاز آنقد ر بالاست كه سيستم پخش آن 

كاملا به روشي حرفه اي د رحال انجام است. 
د ر اختيار د اشتن ســامانه هاي پيامكي و استفاد ه از سيستم 
يكپارچه پخش محصولاتشــان د ر سراســر كشــور نشان از 
برنامه ريزي بد ون مجوز موسسات و قاچاقچياني د ارد  كه از خلا  
قانون هاي پيش گيرند ه سوءاستفاد ه كرد ه و جان مشتريان و 

مخاطبين تبليغات ماهواره اي را به خطر مي اند ازد . 
محمد  هاشــمي، مد ير روابط عمومي وزارت بهد اشت پيش از 
اين با اشــاره به افزايش تماس هاي تلفني هموطنان با مركز 
ملي اطلاع رساني د اروها و سموم وزارت بهد اشت د ر ارتباط با 
مصرف د اروهايي كه د ر شبكه هاي ماهواره اي تبليغ مي شوند ، 
گفت: از آنجا كه موارد ي از بستري د ر بيمارستان و مرگ ناشي 
از مصرف برخــي از د اروهاي كاهــش وزن از جمله فرآورد ه 
HERBAL SLIMMING گزارش شــد ه اســت، توجه 

هموطنان را به چند  نكته جلب مي نمايم. 
وي افزود : تهيه د ارو تنها بايد  از طريق سيستم د ارويي كشور 
اعم از د اروخانه ها و بيمارستان ها صورت گيرد  و حتي پزشك 
معالج هم مجاز به فروش د ارو يا فرآورد ه هاي د ارويي د ر مطب 

نيست. 
هاشــمي تاكيد  كــرد : از آنجاكه نظارت وزارت بهد اشــت بر 
د اروهاي ارائه شــد ه از طريق د اروخانه ها و بيمارســتان ها به 
واسطه كنترل د ائمي شــركت هاي توليد  كنند ه، وارد  كنند ه 
و شــركت هاي پخش د ارو صورت مي گيرد ، شهروند ان بد ون 
نگراني مي توانند  د اروي مورد  نياز خود  را از د اروخانه ها تهيه 

و استفاد ه كنند . 
هاشــمي با عنوان اين مطلــب كه فروش و تبليــغ د اروهاي 
تبليغي د ر شبكه هاي ماهواره اي صرفا جنبه سود جويي د ارد ، 
اظهارد اشــت: اغلب اين د اروها با اد عاي د اشتن مجوز وزارت 
بهد اشــت، مصرف كنند گان را به تهيه و مصــرف اين قبيل 

فرآورد ه هاي غيرمجاز ترغيب مي نمايند . 
عباس ياراحمد ي، مد ير حقوقي ســازمان غــذا و د ارو د رباره 
وجود  قوانين و ضوابط برخورد  با تبليغات د ارويي د ر شبكه هاي 
ماهواره اي فارســي زبان، گفت: چون به مد يران اين شبكه ها 
د سترسي ند اريم و آنها خارج از ايران فعاليت مي كنند  بنابراين 

قانوني هم د ر اين مورد  وضع نشد ه است. 
وي افزود : اما براي برخورد  با شــركت هاي د اخلي يا افراد ي 

كه توزيع كنند ه اين د اروها هســتند  قوانيني د اريم و د ر واقع، 
همان قوانين مصوب ســال 1334 و اصلاحات بعد ي و قانون 

تشكيلات وزارت بهد اشت كفايت مي كند . 
وي اد امه د اد : به طور خاص د ر ماد ه 18 قانون مربوط به مقررات 
امور پزشكي و د ارويي صراحتا آمد ه است كه اشخاصي كه د ر تهيه 
مواد  د ارويي به هر كيفيتي مرتكب تقلب شــوند  از آن جمله كه 
جنسي را به جاي جنس د يگر قلمد اد  كرد ه يا آن را با مواد  خارجي 
مخلوط سازند  و همچنين با علم به فساد  و تقلبي بود ن آن مواد  
براي فروش آماد ه و عرضه بد ارند  يا به فروش برسانند  يا د ارويي را 
به جاي د اروي د يگر بد هند ؛ د رصورتي كه استعمال مواد  د ارويي 
منحصرا علت فوت باشد  مجازات تهيه كنند ه اعد ام و د رصورتي كه 
 يكي از علل فوت باشــد  مجازات تهيه كنند ه حبس د ائم خواهد 

 بود .  وي همچنين با نام بــرد ن از افراد ي كه به عنوان نمايند ه 
فروش اين د اروها د ر شــبكه هاي ماهواره اي شــماره تلفن 
خود  را اعلام مي كنند ، افزود : بنابر تشــخيص قاضي حد اكثر 
 مجــازات پيش بيني شــد ه د ر قانــون براي چنيــن جرمي 

اعد ام است. 
مد يرحقوقي سازمان غذا و د ارو گفت: البته ما د ر اين پروند ه ها 
با افراد ي مواجه بود يم كه عمد تا به عنــوان كارمند  يا پيك يا 
تلفنچي استخد ام شــد ه بود ند  و چون معمولا اين شركت ها 
نشاني خود  را به هيچ مشــتري اي نمي د هند  بنابراين رد يابي 

آنها بسيار د شوار است. 
ياراحمد ي افزود : حتي د ر يكي از پروند ه هــا با فرد ي مواجه 
شد يم كه علاوه بر تبليغ براي فروش د ارو د ر شبكه ماهواره اي، 

نســبت به فروش لباس و كفش د ر د اخل كشــور هم تبليغ 
مي كرد . 

وي اد امه د اد : بازرســان ما د ر چند  پروند ه به طور شــبانه روز 
كار كرد نــد  تا توانســتند  عوامل ايــن شــركت ها را رد يابي 
كرد ه و بــا همكاري مامــوران انتظامي، بازد اشــت و تحويل 
مراجع قضايي شد ند  اما افراد  د ســتگير شد ه معمولا از سطح 
 مد ير شــركت فراتر نيســتند  و عوامل اصلي خارج از كشور 

حضور د اشتند . 
مد يرحقوقي ســازمان غذا و د ارو همچنين گفت: با توجه به 
اينكه توليد  و توزيع اين د اروها ســود د هي بسيار بالايي د ارد  
به طوري كه به گفته افراد  بازد اشت شد ه، بسته بند ي و توزيع 
د اروها د ر د اخل كشور گاه از 300 الي 1000 د رصد  براي اين 

افراد  سود آوري د اشته كه همين ارقام براي بسياري افراد  اين 
انگيزه را ايجاد  مي كند  كه وارد  اين عرصه شوند  د رحالي كه از 
قبح ماجرا هم بي اطلاعند  و نمي د انند  كه سلامت جامعه را با 
چه خطري مواجه مي كنند ؛ شايد  حتي بايد  براي اين افراد  هم 

فرهنگ سازي صورت بگيرد . 
ياراحمد ي د ر پايان با بيان اينكه غيــر از مواد  قد يمي قانون، 
هيچ تاكيد  جد يد ي براي ممنوعيت ايــن د اروها و برخورد  با 
عوامل توليد  و توزيع آن وجود  ند ارد ، خاطر نشان كرد : جلسات 
مشتركي بين مسئولان سازمان نظام پزشكي، وزارت ارشاد ، 
ســازمان غذا و د ارو و نيروي انتظامي د رحال برگزاري است 
تا آيين نامه ها و د ســتورالعمل هاي ويــژه اي د ر اين خصوص 

تد وين شود . 

وزارت بهد اشت نسبت به برخورد  با متخلفان هشد ار د اد 

سود1000درصديتوزيعداروهايماهوارهاي
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کشاورزي

رئيس سازمان د امپزشــكي گفت: 8/8 
ميليارد  تومان غرامت به خسارت د يد گان 
 VHS از پــرورش ماهي كــه از بيماري
خســارت د يد ه اند ، پرد اخت مي شــود  
به شــرطي كه بعــد  از اعلام ســازمان 
د امپزشكي بلافاصله توليد  خود  را قطع كرد ه باشند . مهد ي خلج د ر 
پاسخ به سوال مبني بر اينكه پرورش د هند گان ماهي عنوان مي كنند  
از غرامت حد ود  10 ميليارد  توماني خسارت د يد گان پرورش ماهي 
قزل آلا از ويــروس VHS، مبلغي د ريافــت نكرد ه اند ، گفت: مبلغ 
مذكور معاد ل 8 ميليارد  و 800 ميليون تومان است و ما به آن د سته 
از مزارع پرورش ماهي خســارت مي د هيم كه بعد  از اعلام سازمان 
د امپزشــكي بلافاصله توليد  خود  را قطع كرد ند . ولي به آن د سته از 
پرورش د هند گاني كه د ر مقابل اعلام خطر نسبت به ويروس توجهي 
نكرد ند  و به توليد  اد امه د اد ند  و باعث آلود گي ســاير مزارع شــد ند ، 

هيچگونه خسارتي پرد اخت نخواهيم كرد . 

  نيمي از مراكز پرورش قزل آلا، واجــد  د ريافت پروانه 
بهد اشتي نيستند 

رئيس سازمان د امپزشكي د ر پاسخ به سوال د يگري مبني بر اينكه 
طبق گفته پرورش د هنــد گان ماهي قزل آلا يكي از د لايل شــيوع 
ويروس VHS د ر بين مزارع پرورش ماهي، نزد يكي مزارع به يكد يگر 
بود ه است و چرا سازمان مجوزهايي را د ر فواصل نزد يك براي احد اث 
مزارع پرورش ماهي مي د هد ، گفت: 50 د رصد  مزارع پرورش قزل آلا 
واجد  د ريافت پروانه بهد اشتي نيستند  ولي به هرحال شكل گرفته و ما 
نتايج آن را مي بينيم. وي افزود : د ر آيند ه بايد  به د نبال تغيير باشيم و 
پرورش د هند ه خود ش الزامات پرورش را رعايت كند  و نسبت به آن 

متعهد  باشد . 

  نياز ايران به 700 ميليون تخم چشم زد ه ماهي قزل آلا
رئيس سازمان د امپزشكي كشور با بيان اينكه ويروس VHS يكي 
از خطرناك ترين بيماري ماهيان قزل آلاست، گفت: رد پاي ويروس 
مذكور از سال 1382 د ر كشــور تاييد  و به مراجع بين المللي اعلام 
شد ه است. وي افزود : با تغيير اقليم و گرم شد ن هوا، آب هاي سطحي 
كاهش مي يابد  و به اين ترتيب ويروس هايي از قبيل VHS موجب 
اثرگذاري بر ماهي  قزل آلا كه نوعي ماهي ســرد آبي است، مي شود . 
وي با اشاره به تعد د  مزارع پرورش ماهي و افزايش روزافزون آنها چه 
به لحاظ تعد اد  و چه به لحاظ توليد ، گفت: نياز سالانه به تخم چشم زد ه 

ماهي قزل آلا حد ود  650 تا 700 ميليون است د رحالي كه حد ود  200 
ميليون آن د ر د اخل تامين مي شود . 

  تخم ماهي قاچاق، عامل ورود  آلود گي به مزارع پرورش 
ماهي

رئيس سازمان د امپزشكي اظهار د اشت: سازمان شيلات كميت تخم 
چشم زد ه ماهي را تعيين مي كند  و سازمان د امپزشكي د ر تعيين كميت 
و تعيين شركت وارد كنند ه آن نقشي ند ارد  بلكه فقط يك نقش حاكميتي 
را بر عهد ه د ارد . خلج اظهار د اشت: نظارت بر محصول وارد  شد ه بر عهد ه 

سازمان د امپزشكي است كه اين سازمان با اين موضوع به صورت جد ي 
برخورد  مي كند . رئيس سازمان د امپزشكي اظهار د اشت: هم اكنون از 
كشورهاي مختلف مانند  فرانسه، د انمارك و اسپانيا با شرايط منطقي 
تخم چشم زد ه ماهي به كشور وارد  مي شود  و د ر 3 سال اخير حد ود  1122 
نمونه از همه محموله هاي وارد اتي برد اشت شد ه و 1608 آزمايش روي 
 VHS آنها انجام شد ه كه د رنتيجه آزمايشات هيچ گونه رد پايي از ويروس
د ر محموله هاي وارد اتي نبود ه است. وي افزود : اگر از طريق قاچاق محموله 
آلود ه وارد  مي شود ، ما نمي توانيم آن را كشف كنيم و اين وظيفه بر عهد ه 
ما نيست. به گزارش فارس، رئيس سازمان د امپزشكي اظهار د اشت: براي 

آيند ه د ر پرورش اين ماهي بايد  به سمت تجهيز و سيستم هاي مد اربسته 
حركت كنيم و آب ورود ي و خروجي از استخرهاي مزارع پرورش ماهي 
مشخص باشد . خلج بيان د اشــت: د ر حال حاضر مزارع پرورش ماهي 
قزل آلا به شرايطي رسيد ه كه آماد گي مجد د  براي ريختن بچه ماهي را 

د ارد  مشروط بر اينكه ضوابط بهد اشتي د ر آن رعايت شود . 

  ويروس آنفولانزاي فوق حاد  پرند گان د ر ايران گرد ش 
ند ارد 

خلج با اشاره به آنفولانزاي پرند گان كه صنعت طيور و بهد اشت عمومي 

و همچنين سلامت انسان ها را د چار مخاطره جد ي مي كند ، گفت: بر 
اين اساس اكيپي از سازمان د امپزشكي و محيط زيست ساماند هي 
شــد  تا د ر مناطقی كه پرند گان مهاجر وجود  د ارند ، مراقبت هايي 

به عمل  آيد .
 رئيس سازمان د امپزشكي كشور اظهار د اشت: اين سازمان ساماند هی 
31 هزار و 394 نمونه از تعد اد  961 واحد  پرورش طيور صنعتي و 380 
روستا را انجام د اد  و روي اين نمونه ها بالغ بر 105 هزار آزمايش صورت 
گرفت. وي افزود : رهاورد  اين تلاش اين بود  كه ويروس آنفولانزاي فوق 

حاد  پرند گان د ر كشور د ر گرد ش نيست. 

رئيسسازماندامپزشكيخبرداد

پرداخت خسارت مشروط به پرورش د هند گان ماهي

رئيس شــوراي ملي زعفران نسبت به 
بي توجهي مسئولان به پروسه توليد تا 
بازار و صادرات زعفران طي ســال هاي 
گذشته انتقاد كرد و گفت: زعفران كالاي 
لوكس نيست و بايد نگاه به اين محصول 
به عنوان يك كالاي فوق اســتراتژيك براي كشــور تغيير كند. 
غلامحسين شافعي اظهار كرد: توليد زعفران طي سال هاي اخير 
افزايش مناسبي داشته و سطح زير كشت آن در كشور بالا رفته اما 
مشكلي كه در اين زمينه وجود دارد، اين است كه راندمان توليد 
زعفران در ايران در مقايسه با ديگر كشورها بسيار پايين تر است كه 
البته وزارت جهاد كشاورزي اقداماتي در اين زمينه انجام داده است. 

   طرح جامع زعفران از بايگاني خارج شود
وي افزود: راه حل مشكل توليد زعفران اجراي »طرح جامع زعفران« 
است كه سال ها پيش به تصويب رسيده اما اجباري نشد و به نظر 
مي رسد عمده ترين مشكل ســر راه اجراي اين طرح، بودجه بوده 
كه گريبان گير مسئولان شده است. شافعي ادامه داد: طرح جامع 
زعفران مي تواند بهره وري توليد را افزايش دهد و هرچه زودتر در 
كشور اجرايي شود و به توليد كمي و كيفي اين محصول استراتژيك 

كمك كند. 

   كشت زعفران فقط در مناطق كم  بارش
رئيس شــوراي ملي زعفران گفت: يكي از مشكلاتي كه در توليد 
زعفران وجود دارد، توســعه كشــت آن در همه مناطق كشــور 
است درحالي كه زعفران در شــرايط بحران آبي كه هم اكنون در 
كشــور به وجود آمده اســت، به عنوان محصولي كه مي تواند در 
 شرايط كم آبي رشد كند، بايد در مناطق كم آب و كم بارش توسعه

 يابد. 

   برند سازي براي زعفران ايراني ضروري است
شــافعي درباره مشــكلات صادرات زعفــران نيز اظهــار كرد: 
در بــازار جهاني زعفران بــا رقباي جديدي روبه رو هســتيم كه 
اصولي تر و علمي تر از ايران كار مي كنند امــا بايد بتوانيم ضمن 
حفظ بازار زعفــران ايراني در فضاي بين المللي، به برندســازي 
 زعفران كه مــورد بي مهري قرار گرفته اســت، بيــش از پيش 

توجه كنيم. 
   وصل شدن به مشتري نهايي بدون واسطه ها

رئيس اتــاق بازرگاني ايران بــا بيان اينكه طي ســال هاي اخير 
تلاشــي براي تثبيت زعفران ايراني در بازارهــاي جهاني انجام 
نشده است، گفت: يكي ديگر از مشــكلات صادرات زعفران اين 
است كه نمي توانيم مســتقيما محصول خود را به مصرف كننده 
برسانيم و در اين راه بيشــترين صادرات زعفران ايراني به وسيله  
واســطه هايي صورت مي گيرد كه آن را به نام خود به كشورهاي 
ديگر و مصرف كنندگان نهايي صادر مي كنند. وي افزود: شوراي 
ملي زعفران پيشنهاداتي در اين زمينه مطرح كرده كه با همكاري 
كميسيون كشاورزي مجلس اميدواريم بتوانيم برند ملي زعفران 
ايراني را بشناسانيم و مستقيما توليد خود را به مصرف كننده نهايي 

متصل كنيم كه در اين صورت ارزش افزوده چند برابر نصيب ايران 
و صادر كنندگان زعفران مي شود. 

   ضرورت توجه به صنايع تبديلي
به گزارش ايسنا، شافعي تصريح كرد: يكي ديگر از مشكلات موجود 
در بازار زعفران توجه نكردن به صنايع تبديلي است. درحالي كه در 

دپارتمان هاي بين المللي همواره شــاهد رونمايي از دستاوردها و 
محصولات حاصل از دو محصول عمده ايراني )زعفران و انار( هستيم. 

   زعفران تا پايان سال به بورس مي رود
50 درصد مسير ورود زعفران به بورس طي شده است و اميدواريم 
تا پايان سال اين اتفاق به طور كامل محقق شود. محمدرضا قدسي، 

مدير امور باغباني  سازمان جهاد  كشاورزي خراسان رضوي با اعلام 
اين خبر عرضه زعفران در بورس را كمكي به صادرات زعفران در 
سطح جهاني دانست و اظهار كرد: عرضه زعفران در بورس، اعتبار 
صادرات آن را در برند جهانــي افزايش مي دهد و اين اتفاق كمك 
شاياني به بازار زعفران خواهد كرد. وي با اشاره به اينكه سازمان جهاد 
كشاورزي براي بهبود كيفيت زعفران در مرحله توليد تلاش خود 

را كرده است، اظهار كرد: كارگزاران بورس بايد بقيه مسير را كامل 
كنند، البته تاكنون ميزاني از زعفران خريداري شده اما اين مقدار به 
اندازه كافي نيست. قدسي نارضايتي رئيس اتحاديه صادركنندگان 
زعفران استان از وضعيت بازار را ناشي از نوسان قيمت ها دانست 
 و گفت: اگر زعفــران وارد بورس شــود، شــاهد تثبيت قيمت 

خواهيم بود. 

زعفرانکالایفوقاستراتژیک

کشت زعفران فقط در مناطق کم بارش
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اصناف

د رحالي كه رئيس اتحاد يه بنكد اران مواد  
غذايي از تخفيف 50 د رصد ي تن ماهي 
و بي نصيب مانــد ن مصرف كنند گان از 
اين امر خبر د اد ه، د بير سند يكاي صنايع 
كنســرو اعلام كرد  واحد  هاي توليد ي 

زير پله اي براي افزايش فروش خود  تخفيف  قائل مي شوند . 
محمد  ميررضوي د رباره تخفيف 2500 توماني تن ماهي كه البته 
به جيب عمد ه فروشان مي رود ، گفت: واحد هاي توليد  تن ماهي كه 
استاند ارد  و تحت نظر وزارت بهد اشت هستند ، چنين تخفيف هايي 

را ارائه نمي كنند . 
وي قيمت مصوب هر قوطي تن ماهــي را 5600 تا 5700 تومان 
عنوان و اظهار كرد : طبق تفاهمنامه سند يكاي تن ماهي با سازمان 
حمايت مصر ف كنند گان و توليد كنند گان، قرار شــد ه است كه 
قيمت هر قوطي تن ماهي براساس نوع و وزن بين 5600 تا 5700 

تومان د رنظر گرفته شود . 
ميررضوي گفــت: ارائه تخفيف هاي 50 د رصــد ي براي فروش 
تن ماهي از ســوي واحد هــاي توليد ي غيرمجــاز كه اصطلاحا 
زيرپله اي ناميد ه مي شوند ، براي افزايش فروش صورت مي گيرد  
و خريد اران بايد  هنگام خريد  به برند  و علامت استاند ارد  تن ماهي 
توجه كنند . وي تعد اد  واحد هاي توليــد  تن ماهي را 120 واحد  
عنوان و اظهار كرد : از اين تعد اد  70 د رصد  آنها به صورت غيرمجاز و 
زيرپله اي ها فعاليت مي كنند .  د بير سند يكاي صنايع كنسرو ايران 
اد امه د اد : بســياري از واحد هاي توليد  تن ماهي به د ليل نظارت 
و كنترل از سوي ســند يكا، تمايل به عضويت د ر اين مجموعه را 
ند ارند .  وي با بيان اينكه وزارت بهد اشت و سازمان ملي استاند ارد  
برخورد هاي لازم را بــراي مقابله با واحد هــاي زيرپله اي انجام 
مي د هند ، گفت: واحد  هايي كه عضو ســند يكا هستند ، تن ماهي 

مرغوب و باكيفيت د ر بازار عرضه مي كنند . 
ميررضوي با بيان اينكه تن ماهي اســتاند ارد  ايراني قابل رقابت با 
محصول كشورهاي اروپايي و آســيايي است، اظهار كرد : سالانه 
صاد رات بسيار خوبي به كشورهاي اروپايي و آسيايي بد ون مشكل 

صورت مي گيرد . 
د بير ســند يكاي صنايع كنسرو ايران وزن اســتاند ارد  هر قوطي 
تن ماهي را 180 گرم عنوان كرد  و گفت: اگر واحد  توليد ي قصد  
كاهش وزن د اشته باشــد ، بايد  آن را روي قوطي د رج كند  و اگر 
حجم مواد  موجود  د ر قوطي كمتر از وزن د رج شد ه روي قوطي بود ، 

مصر ف كنند ه بايد  از مصرف تن ماهي صرف نظر كند . 
وي اد امه د اد : فروش تن ماهي 1200 توماني د ر حاشيه اتوبان ها 
غيرمنطقي است چراكه بسته بند ي هر قوطي تن ماهي 400 تومان 

هزينه د ارد  و با توجه به اينكه تن ماهي يك ماد ه غذايي مهم است، 
مصر ف كنند ه بايد  از خريد  اينگونه تن ماهي ها جد ا خود د اري كند . 

ميررضوي يكي د يگر از راهكارهاي تشخيص تن ماهي استاند ارد  
و سالم را توجه به كلمه »تن« روي بســته بند ي عنوان و اظهار 

كرد : مصر ف كنند گان بايد  هنــگام خريد  تن ماهي به تمام نكات 
توجه كنند . 

 رئيس اتحاد يه بنكد اران مواد  غذايي هشد ار د اد  

تخفيف50درصديتنماهيهايزيرپلهاي

اتحاديه هتلداران تهران در سال 1328 
همزمان با رشد و توســعه فعاليت هاي 
جهانگردي راه اندازي شد و پس از گذشت 
65 سال از تاسيس آن يكي از قديمي ترين 
اتحاديه ها در كشــور محسوب مي شود. 
اين اتحاديه از زمان تاسيس نقش موثر و بسزايي در توسعه هتل ها، 
كمك به تصويب قوانين مرتبط با اين صنعت و كاهش قوانين دست 

و پا گير داشته است. 
يكي از مهم ترين اموری كه توسط اين اتحاديه انجام مي شود، بحث 
درجه بندي هتل هاســت. در واقع همه ما مي دانيم كه هرچه يك 
هتل ستاره هاي بيشتري داشته باشد، شرايط رفاهي مطلوب تر و 
همچنين قيمت گران تري دارد. اگرچه اين سيستم تقسيم بندي و 
ستاره دهي به هتل ها همواره مورد اعتراض برخي از منتقدين بوده 
است اما هنوز هم به عنوان پذيرفته ترين طبقه بندي مراكز اقامتي در 
سراسر جهان كاربرد دارد.  البته اين نوع تقسيم بندي بر اساس تعداد 
ستاره ها را در بسياري از مراكز تفريحي- خدماتي و حتي رستوران ها 

شاهد هستيم. 
نوع سرويس دهي به مهمانان، ميزان حرفه اي بودن كاركنان هتل، 
محل قرارگيري هتل در شهر، امكانات ورزشي– تفريحي جانبي، 
نوع و تعداد رستوران و كافي شاپ هاي موجود، وسايل به كار رفته 
در اتاق ها و لابي هتل، امكانات ارتباطي و خدمات جانبي هر يك در 

كسب تعداد بيشتر ستاره هاي هتل تاثيرگذار هستند. 
در همين زمينه رئيس اتحاديه هتلداران اســتان تهران با تاكيد 
بر استانداردسازي هتل هاي اســتان تهران و واقعي كردن سطح 
خدمات آنها متناسب با ستاره اي كه دارند به »كسب وكار« مي گويد: 
55 درصد كل هتـل هاي تهــران درجه بندي شده اند كه از اين ميان 
برخي از آنها تاييد درجه شده اند، تعداد كمي كاهش درجه داشته اند 
و برخي نيز با اعلام تعطيلي موقت اقدام به بازسازي هتل هاي خود 
كرده اند. محمدعلي فرخ مهر با اشاره به استانداردسازي هتل هاي 
استان تهران و واقعي كردن سطح خدمات آنها متناسب با ستاره اي 
كه دارند، اظهار كرد: درجه بندي هتل هاي تهران توسط كميسيوني 
كه در سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري راه اندازي 
شده، آغاز شد و از مجموع هتل هاي استان تهران، بسياري از واحدها 

بازرسي و نظارت شدند. 
وي افزود: درجه بندي هتل ها پيش از استانداردسازي صورت گرفته و 
به هتل ها اين فرصت داده شده تا درجه و سطح استاندارد خود را ارتقا 
دهند تا پس از تاييد كميسيون، درجه  سلب شده بازگردانده شود. 

فرخ مهر خاطرنشان كرد: با توجه به هزينه بالاي بازسازي و ارتقاي 
سطح استاندارد هتل ها ، در اين بين واحدهايي هم هستند كه مثلا 
چهار ستاره بودند و دو ستاره شان گرفته شد و حالا ترجيح مي دهند 
با همان دو ستاره فعاليت كنند و نرخ خود را كاهش دهند، چرا كه 
فعلا شرايط ارتقاي درجه و هزينه كرد براي استانداردسازي را ندارند. 
وي تصريح كرد: چرا هتلي كه تازه ســاخته شده و شرايط خوبي 
دارد دوباره ملزم به اجراي طرح استانداردســازي مي شود و براي 
آن بايد هزينه  اضافه صرف كند؟! طرح ها بدون توجه به موقعيت و 
عمر هتل ها اجرا مي شوند؛ طرح همين مسائل باعث شد كه اتحاديه 

هتلداران با حمايت اداره ميراث فرهنگي و گردشــگري اســتان، 
درجه بندي هتل ها را آغاز كند.  رئيس اتحاديه هتلداران تهران در 
ادامه اظهار كرد: بعد از درجه بندي و سلب درجه از هتل ، آن واحد 
اقامتي مي تواند اقدام به استانداردسازي كند و هر زمان كه شركت 
مجري استانداردسازي و كميسيون درجه بندي اتحاديه كيفيت هتل 

را تاييد كرد ، درجه و ستاره  گرفته شده دوباره بازگردانده مي شود. 

400 هتل تا 11 سال آينده 
به گفته رئيس سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري، 
با توجه به سند چشم انداز 1404 و برنامه 20 ساله براي جذب 20 
ميليون گردشگر ورودي به ايران مي توانيم طي 11 سال آينده 130 

هتل 4 و 5ستاره خود را به بيش از 400 هتل افزايش دهيم. 
اين بدان معناست كه بايد به طور متوسط 20 تا 25 هتل در سال 

بسازيم كه براي رسيدن به اين هدف نيز برنامه ريزي صورت گرفته 
و با كمك بخش خصوصي مي توان ساخت اين هتل ها را به اتمام 
رساند.  رئيس اتحاديه هتلداران استان تهران نيز با تاييد اين خبر به 
»كسب وكار« مي گويد: ساخت 400 هتل تا سال 1404 دور از ذهن 
نيست. اگر اعتمادسازي اقتصادي در كشور ايجاد شود، آنقدر پول 

وجود دارد كه سرمايه گذاران به هتل سازي رو آورند. 
محمدعلي فرخ مهر با بيان اين مطلب اظهار كرد: قطعا ســاخت 
400هتل در كشــور تا 11 ســال آينده براي جذب 20 ميليون 
گردشگر عملي اســت، چراكه همين حالا نيز حدود 200 تا 300 
هتل در شرف ساخت است كه البته برخي از آنها مجوز گرفته  و هنوز 
كار را شروع نكرده اند و برخي هم درصدي از كار را عملياتي كرده اند. 
وي با تاكيد بر اهميت شرايط اقتصادي در سرمايه گذاري براي ساخت 
هتل ها تصريح كرد: اگر شرايط اقتصادي براي سرمايه گذاران ايمن شود، 

حتي مي توان بيشتر از 400 هتل در كشور ساخت.  فرخ مهر خاطرنشان 
كرد: اينكه براي ساخت هتل حتما بايد سرمايه گذاران خارجي وارد شوند، 
درست نيست، چراكه خودمان آنقدر سرمايه دار در كشور يا خارج از ايران 
داريم كه فقط به اعتماد و امنيت اقتصادي نياز دارند و اگر مطمئن شوند 
آينده  اقتصادي و سياسي كشور مثبت است، يقينا سرمايه هايشان را به 

ايران مي آورند. 

تاكيد بر اهميت حمايت بانك ها از صنعت هتل سازي
رئيس اتحاديه هتل ها و هتل آپارتمان هاي استان تهران با تاكيد 
بر اينكه سرمايه گذاري در هتل يكي از سنگين ترين فعاليت هاي 
اقتصادي دنياست، افزود: دو بخش هتل سازي و بيمارستان سازي 
در صنعت براي ســرمايه گذاري از حساســيت، زمان بــر بودن و 
سرمايه گذاري بالا برخوردار است و اين حركت ها نيز جز با كمك 

مالي از طرف بانك ها بــه نتيجه نمي رســد.  فرخ مهر همچنين 
خاطرنشان كرد: صرف نظر از موضوع ســاخت هتل هاي جديد و 
جذب سرمايه گذاران بيشتر، لازم اســت دولت و سازمان ميراث 
فرهنگي و گردشــگري حمايت جدي تــري از هتل هاي موجود 
داشــته باشــند.  به گفته وي، اگر نيم نگاهي به آنچه كه هستيم 
شود، يقينا ســطح خدمات اين هتل ها نيز افزايش خواهد يافت 
و زماني كه تعداد گردشگران بيشتر شــود، ديگر مشكلي از نظر 
خدمات دهي نخواهيم داشــت. رئيس اتحاديــه هتل ها و هتل 
آپارتمان هاي اســتان تهران بــا بيان اينكه ســاخت 400 هتل 
11 ســال زمان مي برد و بهتر اســت تا آن زمان از داشته هايمان 
حفاظت كنيم، افزود: اين موضــوع بارها با رئيس ميراث فرهنگي 
 و گردشگري مطرح شده است و خواهان جذب حمايت هاي آنها 

هستيم. 

 آينده  اقتصادي و سياسي مثبت، تضمين كننده ساخت 400 هتل در كشور

55درصدهتلهايتهراندرجهبنديشدند
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

 كمك به رقبا 
يكی از كشــاورزان منطقه ای، هميشه در مســابقه ها، جايزه بهترين غله 
را به دســت می آورد و به  عنوان كشاورز نمونه شناخته شــده بود. رقبا و 
همكارانش، علاقه مند شدند راز موفقيتش را بدانند. به همين دليل، او را زير 
نظر گرفتند و مراقب كارهايش بودند. پس از مدتی جست وجو، سرانجام با 

نكته  عجيب و جالبی روبه رو شدند...
اين كشاورز پس از هر نوبت كِشــت، بهترين بذرهايش را به همسايگانش 
می داد و آنان را از اين نظر تامين می كرد. بنابراين، همسايگان او می بايست 

برنده  مسابقه ها می شدند نه خود او!
كنجكاوی شان بيشتر شد و كوشش علاقه مندان به كشف اين موضوع كه 
با تعجب و تحير نيز آميخته شــده بود، به جايی نرسيد. سرانجام، تصميم 

گرفتند ماجرا را از خود او بپرسند و پرده از اين راز عجيب بردارند.
كشاورز هوشيار و دانا، در پاسخ به پرسش همكارانش گفت: چون جريان باد، 
ذرات باروركننده غلات را از يک مزرعه به مزرعه  ديگر می برد، من بهترين 
بذرهايم را به همســايگان می دادم تا باد، ذرات باروركننــده نامرغوب را از 

مزرعه های آنان به زمين من نياورد و كيفيت محصول های مرا خراب نكند!

تناسب رنگ در محيط كار
با اســتفاده از ايده هاي زير مي توانيد با استفاده از رنگ ها در دفتركار خود 
تغييرات جزئي با تاثيرگذاري بســيار ايجاد كنيد.   براي دفتر كار عموما 
استفاده از رنگ هاي روشــن و الهام بخش پيشنهاد مي شــود. براي اين 
منظور مي توانيد از تركيب رنگ هاي خنثي نظير ســفيد و كرم با تركيبي 
از تناليته هاي پرتقالي و ليمويي استفاده كنيد. همچنين رنگ هاي مورد 
علاقه شخصی تان را نيز هرگز فراموش نكنيد.  انتخاب مبلمان مناسب يک 
ضرورت است. از آنجايي كه بيشتر اوقات كاري پشت ميز مي گذرد بنابراين 
خريد يک ميز و صندلي ارگونوميک اولين اصل هر اتاق كاري اســت. اگر 
كار شما با كامپيوتر است بنابراين تهيه كيبورد، موس و مانيتور ارگونوميک 
نيز از اهميت ويژه اي برخوردار مي شــود. اين امر به كاهش تنش عضلانی 
و ايجاد ايمني براي بافت هاي مختلف بدن كمک مي كند. فراموش نكنيد 
كه رنگ اين وسايل را بايد در تناســب با ديگر وسايل اتاق كارتان انتخاب 
كنيد. با ايجاد تناســب هاي رنگي، محيطي آرام بخش و مناسب براي كار 

خود فراهم مي كنيد.

فرآيند انتخاب استراتژي
1- در انجام كارها روي شــيوه اي خاص 
تاكيد نكنيد. شــايد كسي بتواند از مسير 

كوتاه تر و بهتري شما را به مقصد برساند.
2- توجه داشته باشــيد دانش و تجربه، 
هيچ كدام به تنهايي راهگشا نيستند، مثل 
اكسيژن و هيدروژن كه از تركيب معيني 
از آنهــا هواي تنفس ما تامين مي شــود،  

مي توان با آميختن دانش و تجربه،  راهكاري حياتي و استثنايي خلق كرد.
3- از هر فرصتي براي استخدام و به كارگيري افراد برجسته استفاده كنيد.

4- به خاطر داشته باشــيد رعايت اســتانداردهاي محيط كار در كارايي 
كارمندان موثر است.

5- با فرق گذاشتن بيهوده بين افراد گروه، انگيزه كاري آنها را از بين نبريد.
6- از مشورت و نظرخواهي با نيروي جوان ابايي نداشته باشيد.

7- با رفتارهاي ضدونقيض،  اعتماد زيردستان را از خود سلب نكنيد.
8- در به وجود آوردن فضاي رقابتي سالم، كوشا باشيد.

9- براي ارتقاي سطح دانش كارمندان و افزايش بهره وري آنان،  كلاس هاي 
آموزشي ترتيب دهيد و از لوازم كمک آموزشي بهره بگيريد.

10- دقت كنيد كه توبيخ كارمند خطاكار، متناسب با اشتباهاتش تعيين شود.

قبل از آن كه زير بار چيزی برويد،  خوب تحقيق كنيد
دانشــجويی كه ســال آخر دانشــگاه را 
مي گذراند، به خاطر پــروژه ای كه انجام 

داده بود جايزه اول را گرفت.
او در پــروژه خود از 50نفر خواســته بود 
تا دادخواســتی مبنی بر كنترل ســخت 
يا حذف ماده شــيميايی دی هيدروژن 
مونوكسيد توســط دولت را امضا كنند و 

برای اين خواسته خود دلايل زير را عنوان كرده بود:
زيان های اين ماده : دی هيدروژن مونوكسيد

1- مقدار زياد آن باعث عرق كردن زياد و استفراغ مي شود.
2- يک عنصر اصلی باران اسيدی است.

3- وقتی به حالت گاز در مي آيد، بسيار سوزاننده است.
4- استنشاق)رســيدن آن به مغز( تصادفی آن در 25 درصد موارد باعث 

مرگ فرد مي شود.
5- باعث فرسايش اجسام مي شود.

6- حتی روی ترمز اتومبيل ها اثر منفی مي گذارد.
7- حتی در تومورهای سرطانی نيز يافت شده است.

از 50 نفر فوق 43 نفر دادخواست را امضا كردند.
6 نفر به طور كلی علاقه ای نشــان ندادند و اما فقط يک نفر می دانست كه 

ماده شيميايی دی هيدروژن مونوكسيد در واقع همان آب است.
عنوان پروژه دانشجوی فوق الذكر: ما چقدر زود باور هستيم!

قبل از امضا و يا قبول هر موضوعی، تحقيق و بررسی لازم است.

داستانک

پيشنهاد

نكته مديريتي

شرط عقل

همانطور كه پس از پايان تحصيلات دانشگاهی، دانشنامه نشان دهنده نوع 
دانش و مهارت فرد فارغ التحصيل است؛ رزومه نيز مدركی تكميلی برای 
توصيف دوران تحصيل و سوابق كاری اوست. در حقيقت رزومه سند هويت 
شغلی فرد است كه مي تواند سرنوشت او را در دست يافتن به شغل مناسب 
در سطح ملی و بين المللی تغيير دهد.  در يک جمله، رزومه، شناسنامه 
كاری و تحصيلی، جهت ارزيابی دانش، مهارت و سوابق كاری هر جويای كار 
است. رزومه خلاصه ای دو تا سه صفحه  ای از مهارت ها، دستاوردها، تجارب 
كاری و تحصيلات شماست كه با هـــدف جلب نظر موافق كارفرمای 
آينده تان تهيه مي شود. نكته مهم اينكه، رزومه در طول زندگی شما دچار 
تغيير و تحولات زيادی مي شـود؛ بنابراين بايد مرتبا به روز شده و اطلاعات 
جديد به آن اضافه شود. اگر مي خواهيد برای چند شغل و در زمينه های 
مختلف تـقـاضـای كـار دهـيـد، بـهتر است رزومه های مختلف تهيه 
كنيد كه در هر كدام به مـهارت های خاص شما در رابطه با شغل مورد نظر 
اشاره شده باشد.  برای تهيه رزومه بايد خود را به جای استخدام كننده و 
كارفرمايی بگذاريد كه رزومه شما را بررسی خواهد كرد؛ بديهی است كه او 
قصد دارد از ميان چندين رزومه، مناسب ترين را انتخاب كند. توجه داشته 
باشيد، رزومه هر چه خلاصه تر باشد بهتر است؛ همچنين به هيچ وجه نبايد 
اطلاعات در رزومه تكرار شود. پس برای  نوشتن رزومه سه پاراگراف اصلی 
در نظر بگيريد، برای پاراگراف اول، مقدمه ای كوتاه در مورد خود و اهداف 
كاری تان را در نظر بگيريد، همچنين در مورد نحوه آشنايی با شركتی كه 
قصد داريد رزومه را به آن ارائه دهيد، اندكی شرح دهيد. در پاراگراف دوم، 
ميزان تحصيلات، مهارت ها و توانايی های تان را شرح دهيد و سرانجام در 
پاراگراف ســوم اطلاعاتی را ارائه دهيد تا امكان دسترسی به شما فراهم 
شود؛ به عنوان مثال اسم، آدرس، شماره تلفن و آدرس پست الكترونيک 
خود را به طور دقيق ثبت كنيد. در ادامه به شرح عناوين اين سه پاراگراف 

محتويــات  و 
ايــن عناويــن 

مي پردازيم.

 اجزاي تشکیل دهنده رزومه
  اهداف کاری

 اهداف كاری، پيش درآمدی مناسب برای يک رزومه خوب و اصولی است. 
در اين بخش اهداف كاری كوتاه مــدت و بلند مدت خود را برای كارفرما 
شــرح دهيد. همچنين توضيح دهيد كه تاكنون در چه حد پيشــرفت 
كاری داشته ايد. در حقيقت از اين قسمت برای تشريح توانايی های خود 

استفاده كنيد. 

تجارب کاری 
در اين قسمت از پيشينه كاری خود، موقعيت های آموزشی و تجارب كسب 
شده در گذشته صحبت مي كنيد. در واقع با توصيف مهارت های تان در اين 
بخش، به كارفرما نشان مي دهيد شايسته چه پستی هستيد. توجه داشته 
باشيد، تجربه های كاری را با سير زمانی معكوس ثبت كنيد و در مورد هر 
سابقه شغلی؛ عنوان پست، عنوان سازمان، محل كار و تاريخ استخدام را 

ذكر كنيد.

میزان تحصیلات 
اگر سابقه كاری زيادی نداريد اهميت اين بخش دو چندان مي شود. در اين 
قسمت نيز از سير زمانی معكوس برای ثبت درجه تحصيلی، نام دانشگاه 
يا موسسه، تخصص/ فوق تخصص، سمينار، كارگاه يا دوره های آموزشی 

ويژه و سرانجام ذكر معدل استفاده كنيد.

 اطلاعات اضافی 
در اين بخش به نكاتی مانند علايــق، اطلاعات كامپيوتری، فعاليت ها و 
تخصص های زبانی اشاره كنيد، در واقع اين قسمت برای شرح آن دسته از 

توانايی هايي كه در دو بخش قبلی ذكر نشده بود، در نظر گرفته شده است. 
پس اگر به ورزش يا هنر خاصی علاقه داريد، اگر مهارت های كامپيوتری 
ويژه ای داريد، اگر در حوزه ای به جز تخصص خود مهارت داريد يا اگر به 
زبان های ديگری تسلط داريد، حتما از اين بخش برای درخشش بيشتر 

استفاده كنيد.

 اشتباهات رایج در رزومه نویسی  
معمولا در روند نوشتن رزومه اشــتباهات شايعی مرتبا تكرار مي شود؛ 
بنابراين آگاهی از اين اشــتباهات به شــما كمک مي كنــد تا رزومه 
جامع تری تهيه كنيد. از اين اشــتباهات مي توان تهيــه نكردن نامه 
پوششی را نام برد، نامه پوششی، نامه ای كوتاه و مودبانه است كه خطاب 
به خواننده رزومه نوشته شــده و روی رزومه قرار مي گيرد، شما با اين 
نامه مي توانيد روی فرد اســتخدام كننده تاثير بگذاريد. اشتباه ديگر 
استفاده از اشــكال و فونت های غير معمول برای نوشتن رزومه است، 
لطفا هنگام رزومه نويسی ســادگی را يک اصل بدانيد. همچنين به ياد 
داشته باشيد در رزومه به بيان دلايل ترک شــغل قبلی تان نپردازيد، 
اين مطلب اثری منفی بر خواننده مي گذارد. نكته بســيار مهم اينكه 

از نظر وجود غلط املايی رزومه را چندين بار بخوانيد و 
كنيــد. در پايان به ياد يا تايپی آن را به دقت بررسی 
است شما را بر حسب داشته باشيد كارفرما مايل 
اســتخدام كند، پس توانايی ها  و مهارت های تان 

مورد علايق شخصی از توضيــح و تفصيل در 
روياپــردازی  بپرهيزيد.و 

چگونه خود را به کارفرما معرفي  کنیم؟

افزايش سلامتي با صرفه جويي
قلك

وقتی از مفاد ابلاغيه بی اطلاعيم
در بسياري از موارد يک برگه كه می تواند حكم 
يا وقت رسيدگي و يا احضار براي حضور در يكي 
از مراجع قضايي باشــد، به صورت قانوني ابلاغ 
مي شــود. منظور از ابلاغ قانوني، همان ابلاغی 
اســت كه به افراد مرتبط با شخص مخاطب يا 
الحاق در محل سكونت اوست. تمام مواردی كه 
استثنايي در اصل ابلاغ واقعي به شخص مخاطب 
است، در قانون محصور و مشخص شده است، اما 
در عين حال ممكن است به دليلي مفاد ابلاغ به 
اطلاع شخص مخاطب نرســد. در اين موارد، با 
توجه به قانون آيين دادرسي دادگاه هاي عمومي 
و انقلاب در امور مدني يا همان قانون موسوم به 
آيين دادرسي مدني در اين موارد مي توان با ادعاي 
آگاه نشدن از مفاد ابلاغ، اقدامي را كه مهلت آن 
سپري شده اســت، صورت داد. به عنوان مثال، 
تجديدنظرخواهي يا واخواهي خارج از مهلت در 
صورتي كه راي به صورت قانوني ابلاغ شده باشد، 
با ادعاي عدم اطلاع و همين طور عدم اثبات خلاف 

آن، امكان پذير است.

كارفرماها حواس شان باشد
در مواردي كه كارفرماي ايرانی از كارگران مهاجر 
يا پناهنده اســتفاده مي كند، حتما بايد مدارک 
مهاجرت يا پناهندگي مربوط به كارگر را احراز 
كند. اين مدارک بايد شامل پروانه كار شخص و 
در برخي مواقع با محل كار مشخص باشد. طبق 
قانون، كارفرما موظف است ظرف 15 روز قطع 
همكاري با كارگر تبعه بيگانه، او را به وزارت كار و 
امور اجتماعي اعلام كند. در صورتی كه هريک از 
اين موارد رعايت نشود، قانون كار مجازات نسبتا 
شديدي براي كارفرمايان پيش بيني كرده است. 
مجازات به كارگيري اتبــاع بيگانه فاقد پروانه يا 
اتباعي كه مدت پروانه كارشان منتفي شده و يا 
به كارگيري كارگران در غير از همان كاری كه در 
پروانه كارشان مشخص شده و در نهايت، اعلام 
نكردن قطع همكاري ظرف 15 روز به وزارت كار و 
امور اجتماعي، براي كارفرمايان متخلف از 91 روز 
تا 180 روز حبس درپی دارد. تمام اين ضمانت 
اجراها هشداري به كارفرمايان براي دقت بيشتر 

در استخدام كارگرهاست.

حقوق کسب و کار اورژانس كسب وكار

كيفيت مي توانــد رضايت روانشــناختي يا حتي 
زيباشــناختي ايجاد كند يعني اين احســاس كه 
محصول مطابق با انتظارات بوده و در نتيجه مشتري 
فريب نخورده اســت. كاملا واضح است كه مفهوم 
كيفيت، طيف بســيار وســيعي را دربرمي گيرد. 
شــايد زماني لبخند زدن همراه با چرب زباني در 
كنار ارائه خدمات براي جلب بيشتر مشتري كافي 
به نظر مي رســيد اما امروزه برخي شــركت هاي 
خدماتي با تضميــن خدمات، خــود را در بازار از 
ديگران و به ويژه رقبايشان متمايز كرده اند. شايد 
يک ضمانت نامه كالا به مشــتري وعده تعمير يا 
تعويض قطعــه معيوب را بدهد اما كســب وكار با 
تضمين خدمات، به مشتري اين قول را مي دهد كه 

در صورت نارضايتي پولش را پس داده يا خدمات 
رايگان بــه او ارائه می كنــد. از مزيت هاي پنهان 
تضمين خدمات، بازخوردي اســت كه مشــتري 
مي دهد. حالا مشــتري انگيزه ارتباط با شركت را 
براي رفع مشــكلات، جايگزين بدگويي از شركت 
نزد ديگران خواهــد كرد و ايــن، ارزش ارتباط با 
مشــتري و تبديل آن به يک مشــتري دائمي را 
نمايان خواهد ســاخت. تضمين خدمات علاوه بر 
تبليغ حساسيت، تعهد شركت به كيفيت از طريق 
تعريف استانداردهاي عملكرد و ابلاغ آن، كاركنان 
را متمركز مي كند و مهم تــر از همه موجب وفادار 
ماندن مشتري مي شود. كيفيت خدمات موضوع 
پيچيده ای اســت زيرا تعريف آن ابعادی را شامل 

مي شود: قابل اعتماد بودن، اطمينان دادن، همدلي 
داشتن و در نهايت حفظ ظاهر كردن. از اين ابعاد 
براي معرفي مفهوم شكاف كيفيت خدمات استفاده 
مي شود. اين شكاف براساس تفاوت بين انتظارات 
مشتري از يک خدمت و برداشــت ها و ادراكات از 

آنچه دريافت مي كند، مبتني است. 
هر تماس مشتري به عنوان ايجاد اعتماد و فرصتي 
براي راضي كردن يا ناراضي كردن به شمار مي رود. 
اگر خدمات ارائه شده از حد انتظارات مشتري فراتر 
باشــد، آن خدمات فرح بخــش و فوق العاده تلقي 
مي شوند. وقتي انتظارات مشــتري از خدمات با 
برداشت هاي او منطبق شود، كيفيت خدمات ارائه 

شده رضايت بخش خواهد بود. 

تضمين خدمات، رمز حضور پايدار در بازار

حتما شــما هــم می دانيد صرفه جويــی با كاهش 
هزينه ها و بهبود شرايط اقتصادی خانواده در ارتباط 
اســت. بنابراين شما هم ســعی كنيد هميشه آب، 
برق، گاز و... را به ميزانی كه نياز داريد مصرف كنيد. 
همچنيــن صرفه جويي در مصرف انــرژي، در دراز 

مدت نقش تعيين كننده اي در ســلامتي شما دارد. 
زيرا استفاده مداوم از دستگاه ها و وسايل سرمايشي 
و حتي گرمايشــي و به طور كلــي الكتريكي مانند 
تهويه ها، كولرهــا و لامپ هاي متنوع، قدرت ايمني 
بدن را كاهش مي دهد و توان مبارزه با آلودگي هاي 

محيطي را از بدن سلب مي كند. هرچه بيشتر از از نور 
طبيعي و هواي آزاد استفاده كنيد، سلامتي بدن خود 
را تضمين كرده ايد. چراغ ها را به تعداد لازم و در زمان 
مورد نياز روشن كنيد. شيرهای آبی را كه بی دليل 
باز هستند، ببنديد يا اگر چكه می كنند تعمير كنيد. 

در هنگام صبح  برای روشن كردن محيط خانه از نور 
طبيعی و كنار زدن پرده هــای خانه كمک بگيريد. 
براي تهويه هواي خانه، پنجره ها را باز بگذاريد چون 
هيچ هوايي بهتر از هواي تميز صبحگاهي نمي تواند 

حال و هواي خانه شما را عوض كند.


